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اقتصادی

محمد ستاری 

یکی از مهمترین اهدافی که اقتصاد مقاومتی دنبال می کند 
توسعه صادرات غیرنفتی است. در این زمینه رونق صادرات 
فرش دستباف، رشد صادرات آبزیان و رونق صادرات لوازم 
خانگی تنها بخشی از توسعه صادرات غیرنفتی در دولت 

یازدهم است. 
عملیاتی سازی سیاست های اقتصاد مقاومتی از زمان روی 
کار آمدن دولت یازدهم، در زمره مهمترین عناصر برنامه 
ریزی و تصمیم گیری مسئولان اجرایی بوده و انتظار می 
رود این روند با شتاب بیشتری در دولت دوازدهم ادامه یابد. 
در این میان یکی از مهمترین اهدافی که اقتصاد مقاومتی 
دنبال می کند توسعه صادرات کشور است. در حال حاضر 
دولت و فعالان اقتصادی ملزم به رعایت اقتصاد مقاومتی 
هستند، یعنی تولید باید صادرات محور و درون زا و برون نگر 
باشد. از این منظر اگر قرار است تولیدی صادرات محور ایجاد 
شود، باید از کیفیت و نرخ مناسب و مطلوب و از شرایطی 
برابر نسبت به رقیبان سرسخت خود در دنیا برخوردار باشد.
این گزارش بخشی از مهمترین تحلیل های مطبوعات در 
یک هفته گذشته در زمینه عملکرد دولت در اجرایی سازی 

سیاست های اقتصاد مقاومتی در توسعه صادرات غیرنفتی 
را مورد اشاره کرد. 

** روند صعودی صادرات فرش دستباف
فرش یکی از محصولات صادراتی ایران است که رونق 
یافته است. در همین زمینه »حمید کارگر« رئیس مرکز 
ملی فرش از رشد 13 درصدی صادرات فرش دستباف 
خبر داد و گفت: در سال 95 بیش از 90 میلیون دلار 
فرش ایرانی مستقیما به آمریکا وارد شد و در مجموع هم 
صادرات فرش ایران به حدود 359 میلیون دلار رسید. در 
دهه گذشته فرش دستبافت ایران متأثر از عوامل متعدد 
داخلی و خارجی بود و بنابراین دچار کاستی ها و نقص شد. 
رئیس مرکز ملی فرش ایران با بیان اینکه تا یک دهه پیش 
متوسط صادرات سالانه فرش دستبافت حدود 500 میلیون 
دلار بود، افزود: اما در سال های اخیر به عللی مثل وقوع 
تحریم های مستقیم از طرف آمریکا و همین طور پیامدهای 
تحریم های غیرمستقیم بر اقتصاد ایران که منجر به بالا 
رفتن هزینه های صادرات و ریسک فعالیت های تجاری برون 
مرزی می شد صادرات فرش دستباف کاهش یافت. اما در 3 
سال اخیر این روند کاهش صادرات متوقف و به روند افزایش 
تبدیل شد و به همین دلیل می گوییم وضعیت صادرات 

فرش دستباف خوب است چون از وضعیت کاهشی به 
افزایشی برگشتیم.

وی با بیان اینکه 5700 تن فرش دستباف در سال 95 
صادر شد، گفت: صادرات فرش دستباف ایرانی در مجموع 
نسبت به سال 94 بیش از 13 درصد رشد وزنی و بیش از 

23 درصد رشد ارزشی داشت
.**رشد صادرات آبزیان

در  نشان می دهد.  را  روندی صعودی  آبزیان  صادرات 
همین زمینه »حسن صالحی« معاون وزیر جهاد کشاورزی 
و رئیس سازمان شیلات ایران با بیان این که صادرات آبزیان 
از 260 میلیون دلار در سال 91 به 412 میلیون دلار در 
پایان سال 95 رسید. صید ماهی از 500 هزار تن در سال 

91 به 610 هزار تن در سال 95 افزایش یافت. 
همچنین آبزی پروری از 238 هزار تن به 470 هزار تن 
افزایش یافت که در مجموع از 830 هزار تن به یک میلیون 
و 70 هزار تن افزایش تولید آبزیان در کشور رسید. براساس 
برنامه سال 96 میزان تولید شیلات باید به یک میلیون و 
100 هزار تن برسد که بیش از 54 درصد آن متعلق به 

صید و نزدیک به 46 درصد به آبزی پروری تعلق دارد.
وی افزود: روند افزایشی صادرات به روسیه را طی می کنیم 

و در سال گذشته صادرات قزل آلا را با بیش از 300 درصد 
رشد روبرو شدیم که بیشتر به روسیه فدرال صادر شد. 
صادرات ماهی تازه و ماهی قزل آلای زنده و همچنین میگو 

و کنسرو ماهی در برنامه داریم.
**هدف گذاری رونق صادرات لوازم خانگی

لوازم  و  فلزی  »عباس هاشمی« مدیرکل دفتر صنایع 
خانگی وزارت صنعت، معدن و تجارت از هدف گذاری 1. 
1 میلیارد دلاری صادرات محصولات لوازم خانگی و صنایع 
فلزی در سال جاری خبر داد و اظهار کرد: در صورت تحقق 
این رقم شاهد افزایش 30 درصدی صادرات محصولات 

مذکور نسبت به سال گذشته خواهیم بود.
 290 جاری  سال  نخست  ماهه  چهار  در  افزود:  وی 
میلیون دلار محصولات لوازم خانگی و مصنوعات فلزی 
صادر شده است. کشورهای عراق، افغانستان، ترکمنستان، 
ایتالیا و آلمان از جمله بازار هدف محصولات لوازم خانگی 
و مصنوعات فلزی تولید شده در ایران هستند که عمده 
این اقلام صادراتی شامل لوازم خانگی برقی، لوازم خانگی 
گازسوز، اجزا و قطعات لوازم خانگی، سیم، کابل، لوله و 
پروفیل، شیرآلات بهداشتی و... بوده است. به گفته هاشمی 
لوازم  محصولات  صادرات  هدف گذاری  سال 1395  در 

خانگی و مصنوعات فلزی به طور صددرصدی محقق شد.
**صادرات فناوری 

پسابرجام فرصت تازه ای در اختیار ایران قرار داده است 
دهد.  افزایش  را  مختلف  کشور های  با  خود  مراودات  تا 
ایران سعی در جذب سرمایه خارجی در  در این مدت 
بخش های مهم کرده است. در زمینه خودروسازی، نفت، 
گاز و پتروشیمی، نیرو و... مذاکراتی انجام شده و توافقاتی 
به دست آمده است.بر اساس قراردادی که هفته گذشته به 
امضا رسید، ایران متعهد شد فناوری ساخت تابلوهای برق را 
به یک شرکت روسی منتقل کند. صادرات در ایران همواره 
محدود به صادرات نفتی و برخی از کالا های کشاورزی بوده 
است. در مواردی کالا های صنعتی نیز از ایران به کشور های 
دیگر فرستاده شده، اما کمتر شاهد صادرات فناوری بوده ایم. 
هفته گذشته »رضا رحمانی« قائم مقام وزیر صنعت در 
امور تولید گفت: ایران در بحث فناوری به سطحی رسیده 
که صرفا وارد کننده فناوری نباشد بلکه صادرکننده آن نیز 
باشد. سیاست نظام جمهوری اسلامی و دولت حمایت از 
تولید داخل و شرکت های دانش بنیان است و خوشحالیم 
که شرکت های ما به مرتبه صادرات تکنولوژی رسیدند.
رحمانی تاکید کرد: قرارداد انتقال فناوری طراحی و ساخت 
الکتروشیلد  به شرکت  جابون  از شرکت  برق  تابلوهای 
روسیه اولین قراردادی است که در آن تکنولوژی از ایران 
به یکی از شرکت های معتبر اروپایی صادر می شود و بر 
اساس این قرارداد شرکت الکتروشیلد به شکل مستمر 
قطعات مورد نیاز خود را از شرکت ایرانی جابون خریداری 
می کند. همچنین به موجب این قرارداد زمینه همکاری 
برای پروژه های کشورهای منطقه همچون عراق و سوریه 
که کشور روسیه بر آن نفوذ اقتصادی دارد، فراهم می شود.

رشد صعودی صادرات غیرنفتی

 رشد 13 درصدی
 صادرات فرش دستباف 

کرباسیان وزیر پیشنهادی اقتصاد:

 نگاه منفی به صادرات برچیده شود 
گزینه پیشنهادی وزارت امور اقتصادی و دارایی می گوید: صادرات امر جدی 

کشور و مثبت ترین وجه اقتصاد است، اما نگاه منفی نسبت به آن وجود دارد. 
»مسعود کرباسیان« صبح دیروز در بیست ونهمین نشست هیات نمایندگان اتاق 
تهران افزود: فضای کسب و کار کشور باید به سمت ایجاد تقاضا، تولید و صادرات 
سوق داده شود، اما به نظر می رسد نسبت به مقوله صادرات که موضوع اصلی 
اقتصاد است، نگاه منفی وجود دارد.این مقام مسئول با اشاره به ترکیه که محصولات 
و تولیدات خود را با دور زدن فضای سرزمینی کشورمان به عراق و افغانستان صادر 
می کند، تاکید کرد: در این زمینه و سایر زمینه ها فقط حرف های کلی مطرح می 
شود، اما در عمل شاهد اتفاقات پیرامونی خود نیستیم.وی تصریح کرد: در این زمینه 

باید به تجارت آزاد بهای بیشتری بدهیم.
کرباسیان همچنین با اشاره به اهمیت سرمایه گذاری خارجی، آن را فقط بر عهده 
وزارت امور اقتصادی و دارایی ندانست و گفت: همه دستگاه ها و سازمان ها در این 

زمینه مسئولند.
وی ادامه داد: توافق برجام )برنامه جامع اقدام مشترک( امیدواری و تحول زیادی 
در جامعه ایجاد کرده و اقتصاد متاثر از این تغییرات خواهد شد.گزینه پیشنهادی 
رئیس جمهوری برای تصدی وزارت امور اقتصادی و دارایی گفت، همه برنامه هایی 
که برای حضور در وزارت امور اقتصادی و دارایی عنوان کرده، همگی برمبنای برنامه 
های فرادستی نظام است که تحقق آنها با همدلی، هماهنگی و بکارگیری خرد 
جمعی میسر خواهد شد.این مقام مسئول بطور نمونه با اشاره به برخی اقدام های 
انجام شده در گمرک، یادآوری کرد: در گذشته برای سر و شکل دادن به موضوع 
واردات باید با 22 سازمان هماهنگی و کار می شد، اما امروز همه آن را در قالب 
پنجره واحد گمرکی سیستمی کرده ایم.وی بیان داشت: دولت در برخی زمینه ها 
و در استفاده از یک سری اظهار نظرها محدودیت دارد، اما باید سعی کنیم تا دانش 
فکری مان را نسبت به حل مسائل افزایش دهیم؛ به همین دلیل شورای مشورتی 
با حضور بخش خصوصی شکل خواهد گرفت.کرباسیان با تاکید بر اینکه برای بهبود 
گردش مالی بنگاه ها باید بازار سرمایه بیش از بانک ها فعال شود، ادامه داد: در 
خصوص مسائل بانکی، وزارت اقتصاد در کنار بانک مرکزی خواهد بود، اما این بانک 
مرکزی است که ناظر بر سیستم بانکی کشور است.وی گفت: لایحه اصلاح نظام 
بانکی مورد طلب مجلس است و پیگیری این موضوع را در دستور کار قرار خواهم 
داد. گزینه پیشنهادی وزارت امور اقتصادی و دارایی با انتقاد از اجرای نشدن کامل 
خصوصی سازی در کشور، اظهار داشت: فقط یک محور این قضیه بحث واگذاری 

بوده که آن هم در قالب رد دیون دیده شده است.
وی همچنین با اشاره به قانون رفع موانع تولید و بهبود مستمر فضای کسب و کار، 
تصریح کرد: مجلس شورای اسلامی زحمت زیادی برای این قانون متقبل شده، اما 
آیین نامه های آن باید از سوی دولت تصویب می شد و به همین دلیل به این آیین 

نامه ها نقد جدی داریم.
به گزارش ایرنا، مسعود کرباسیان به عنوان وزیر پیشنهادی امور اقتصادی و دارایی 
دولت دوازدهم، اکنون رییس کل گمرک جمهوری اسلامی ایران است. وی که 61 
سال دارد، دارای دکترای مدیریت بازرگانی است و در 20 ساله گذشته در وزارتخانه 

هایی چون اقتصاد، بازرگانی، نفت فعالیت کرده است.

رئیس اتاق تهران:

 قرارداد با رنو موفقیتی دیگر
 در اقتصاد کشور بود 

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران با اشاره به قرارداد منعقد 
شده بین شرکت فرانسوی رنو و شرکت های داخلی، آن را موفقیتی دیگر در اقتصاد 

و سرمایه گذاری کشور پس از قرارداد توتال عنوان کرد. 
مسعود خوانساری صبح دیروز در بیست ونهمین نشست هیات نمایندگان اتاق 
تهران با حضور گزینه های پیشنهادی وزارتخانه های امور اقتصادی و دارایی و 
صنعت، معدن و تجارت در محل این اتاق ابراز امیدواری کرد این قراردادها مقدمه 
ای برای ورود سرمایه گذاری بیشتر خارجی به کشور باشد.با گذشت بیش از 10 ماه 
از امضای توافق اولیه در نمایشگاه خودرو پاریس 2016، قرارداد بزرگترین سرمایه 
گذاری تاریخ صنعت خودرو ایران بین رنو فرانسه و ایدرو به عنوان نماینده بخش 
دولتی در ایران و شرکت »پرتو نگین ناصح« به عنوان نماینده بخش خصوصی 
شانزدهم مرداد ماه جاری امضا شد.رئیس اتاق تهران در ادامه با اظهار خشنودی از 
معرفی گزینه های وزارتخانه های اقتصادی، شکل نگرفتن موضوع تفکیک وزارتخانه 

هایی مطرح شده و انصراف دولت از این تصمیم را به فال نیک گرفت.
این مسئول با اشاره به موفقیت انجمن ساخت تجهیزات دریایی در انعقاد قرارداد 
2 سکو از سکوهای نفتی در قرارداد توتال به ارزش 100 میلیون دلار در هفته 
گذشته، اظهار امیدواری کرد سازندگان و پیمانکاران کشورمان سهم بیشتری در 

این قراردادها کسب کنند.
خوانساری همچنین با اشاره به مصاحبه هفته گذشته ولی الله سیف رئیس کل 
بانک مرکزی درخصوص تک نرخی شدن ارز، ابرازامیدواری کرد این موضوع امسال 
حتما عملیاتی و اجرایی شود که از ضروری ترین کارهایی است که دولت باید 
انجام داده و یکی از خوساته های اصلی بخش خصوصی است.وی همچنین ابراز 
امیدواری کرد با تشکیل کابینه دولت دوازدهم، به موضوعات اساسی مانند قیمت 
حامل های انرژی، نرخ سود سپرده ها، تعیین تکلیف بانک ها و تعیین تکلیف یارانه 

ها پرداخته شود.

نایب رئیس اتحادیه طلا:

 بازار طلا و سکه آرام می شود
نایب رییس اتحادیه کشوری طلا و جواهر پیش بینی کرد بازار جهانی طلا بار دیگر 
آرام شود، زیرا تجربه نشان داده است که نوسان های شدید، مقطعی و گذرا هستند.

»آیت محمدولی« روز یکشنبه در گفت و گو با ایرنا با بیان اینکه تنش سیاسی 
بین آمریکا و کره شمالی در روزهای اخیر بازار ارزهای بین المللی و طلا را متلاطم 

کرده است، گفت: به نظر نمی رسد این نوسان ها دامنه دار باشد.
وی افزود: فعالان بازار طلا در ایران، از بازگشت آرامش استقبال می کنند زیرا در 
شرایط نوسان، مشتریان خرد از خرید منصرف می شوند و خرید خود را به آینده 
موکول می کنند.محمدولی در ادامه افزود: در روزهای اخیر، تنها خریداران که 
مجبور به انجام خرید بوده اند، به بازار مراجعه داشتند.وی قیمت هر گرم طلای 
18 عیار را در معاملات روز )یکشنبه( یک میلیون و 191 هزار ریال اعلام کرد 
که از شدت رشد آن نسبت به روزهای گذشته کاسته شده است.به گزارش ایرنا، 
بر اساس نرخ های اعلامی تارنمای اتحادیه طلا و جواهر تهران، فعالان بازار سکه 
و ارز روز شنبه)دیروز( هر قطعه سکه طلا طرح جدید را با 28 هزار ریال افزایش 
نسبت به پنجشنبه گذشته )19 مرداد( 12 میلیون و 247 هزار ریال فروختند 
اما سکه بهار آزادی طرح قدیم 70 هزار ریال کاهش قیمت داشت و 11 میلیون 
و 940 هزار ریال فروش رفت.در معاملات روز شنبه  هر قطعه نیم سکه طلا با 
35 هزار ریال افزایش قیمت 6 میلیون و 390 هزار ریال عرضه شد، هر قطعه ربع 
سکه و همچنین سکه گرمی هرکدام 20 هزار ریال افزایش را پشت سر گذاشتند 
و به ترتیب 3 میلیون و 770 هزار ریال و 2 میلیون و 510 هزار ریال در ویترین 
طلافروشی ها قرار گرفتند.تنش سیاسی بین کره شمالی و آمریکا در روزهای اخیر 
تقاضا برای طلا را در بازارهای جهانی افزایش داد و سبب شد تا در بازار نیویورک 
بیشترین افزایش قیمت هفتگی این فلز گرانبها در چهار ماه گذشته به ثبت برسد.

معاون وزیر راه و شهرسازی:

به فکر افزایش وام مسکن هستیم
معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: سیاست دولت دوازدهم حمایت از افزایش رقم 

و کاهش نرخ سود تسهیلات مسکن است.
حامد مظاهریان در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: سیاست کلان ما حمایت از نرخ 
پایین بهره، افزایش رقم و نیز طولانی شدن مدت بازپرداخت تسهیلات مسکن 
است. شرط این مساله هم این است که نظام بانکی بتواند خود را از دارایی های 
سمی آزاد کند. وی افزود: پیشنهاد و دفاع هر روزه ما در برابر اقتصاد کلان این است 
که رقم تسهیلات در جهت بالا بردن قدرت خرید متقاضیان مسکن افزایش پیدا 
کند. معاون وزیر راه و شهرسازی در پاسخ به این سوال که آیا دولت دوازدهم در 
نظر دارد نرخ سود تسهیلات مسکن را از 9.5 درصد کاهش دهد، گفت: بله ما فکر 
می کنیم متناسب با نرخ سود بانکی که ان شاءالله کاهش خواهد یافت، نرخ بهره 

تسهیلات بانکی هم کاهش پیدا کند.
مظاهریان همچنین سامانه املاک و اسکان را در حال طراحی عنوان و تصریح 
کرد: سامانه املاک و اسکان طراحی شده و نسخه "بتا"ی این سامانه در دسترس 

قرار دارد اما لازم است به تدریج بانکها به آن وصل شوند.
وی درخصوص پیش بینی از آینده بازار مسکن گفت: خبر خوشی که می توان 
اعلام کرد این است که همچون چهار سال گذشته در یک سال آینده نیز افزایش 
شدید قیمت پیش بینی نمی شود و نرخ رشد قیمت مسکن حول و حوش تورم 
خواهد بود. این مساله کمک می کند تا خریداران واقعی در بازار حضور پیدا کنند.

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون 
مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.

1- رای شماره 139660330002004203 مربوط به پرونده کلاسه 1394114430002000248 آقای علی اکبر نانکلی فرزند زیادعلی 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 105/41 مترمربع پلاک شماره 6 فرعی از 1895 اصلی واقع در قم 

بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی.)م الف 3506(
2- رای شماره 139660330002012252 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002010139 آقای سید محمد پور موسوی فرزند 
سید اژدر در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 143/72 مترمربع پلاک شماره  فرعی از 1972 و 1973 

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از فاطمه امینی .)م الف 3508(
3- رای شماره 139660330002012221 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002017144 آقای قاسم زواری طاهر فرزند احمد 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 مترمربع پلاک شماره  فرعی از 2172 اصلی واقع در قم بخش 

حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی.)م الف 3501(
4- رای شماره 139660330002008696 مربوط به پرونده کلاسه 1392114430002004452 خانم گل عذرا حضرتی عینی فرزند 
عباس در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 74/30 مترمربع پلاک شماره  فرعی از 2473 اصلی واقع در 

قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از آقای سید حسین سید امیری .)م الف 3521(
5- رای شماره 139660330002011985 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002016201 آقای قدرت سیامکی فرزند محرم 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 232/80 مترمربع پلاک شماره  فرعی از 2143 اصلی واقع در قم 

بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سید امیر سلطانیان .)م الف 3524(
6- رای شماره 139660330002011401 مربوط به پرونده کلاسه 1392114430002001365 آقای محمد ازادی فر فرزند عونعلی 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 104/50 مترمربع پلاک شماره 5 فرعی از 1896 اصلی واقع در قم 

بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی.)م الف 3526(
7- رای شماره 139660330002010139 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002011332 آقای صالح علی حاجپور فرزند رضا 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 66 مترمربع پلاک شماره  فرعی از 1964 اصلی واقع در قم بخش 

حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از ستار راستگو .)م الف 3520(
8- رای شماره 139660330002011413 مربوط به پرونده کلاسه 1394114430002000759 آقای کریم سعیدی فر فرزند 

محرمعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 64/50 مترمربع پلاک شماره قطعه 11 فرعی از 2277 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی.)م الف 3532(

9- رای شماره 139660330002012248 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002002717 آقای محمدرضا شفائی فرزند نصرت 
اله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  90/90 مترمربع پلاک شماره  فرعی از 2323 اصلی واقع در قم 

بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از فاطمه هندیانی فرزند محمدرضا .)م الف 3556(
10- رای شماره 139660330002012247 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002010326 آقای رضا بیگلری فرزند فرزندعلی 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 مترمربع پلاک شماره  فرعی از 2209 مکرر اصلی واقع در قم 

بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از ورثه علی اکبر تولیتی .)م الف 3560(
11- رای شماره 139660330002008708 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002014060 خانم زهرا اردولالو فرزند مسلم در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 100 مترمربع پلاک شماره  فرعی از 2094 اصلی واقع در قم بخش 

حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سلطان خدری .)م الف 3535(
12- رای شماره 139660330002004798 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002007992 آقای مهدی پرستوئی خواه فرزند 
حسینعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 115/90 مترمربع پلاک شماره  فرعی از 1787 و 1788 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از وراث مرحوم رضا قلی رئیس عبدالهی که عبارتند از اکبر 
و غلامحسین و محمدباقر و اصغر و معصومه و زهرا و مرضیه همگی وراث مرحوم رضا قلی و کوکب اشرف السادات طباطبائی و فاطمه رحمت 

السادات طباطبائی وراث سید محمد و مسیح صادقی و تقی صادقی می باشد.)م الف 3516(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم 
دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از 
تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 

که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/05/08
 تاریخ انتشار دوم: 1396/05/23
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330001001664 شماره  رای   -1
1396114430001000005 آقای حسین مختاری فرزند ابوالقاسم در ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت 195/75 مترمربع پلاک شماره 10633 اصلی واقع در 

قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی .)م الف 3541(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001025411 شماره  رای   -2
در  حسینعلی  فرزند  بخش  جهان  حسین  آقای   1395114430001001086
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 63/19 مترمربع پلاک شماره 10543 اصلی 
واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی .)م الف 

)3550
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330001005237 شماره  رای   -3

1392114430001001647 خانم زهرا نجفی آرانی فرزند محمدتقی در سه دانگ 
مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 49/50 مترمربع پلاک شماره 
10529/290 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی 

سند مالکیت مشاعی .)م الف 3556(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330001005235 شماره  رای   -4
1392114430001001646 آقای حسین جندقیان بیدگلی فرزند دخیل عباس در 
سه دانگ مشاع ازششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 49/50 مترمربع 
پلاک شماره 10529/290 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

خریداری طی سند مالکیت مشاعی .)م الف 3555(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330001000316 شماره  رای   -5
1392114430001001833 خانم مهری رییس محمدتقی فرزند محمدتقی در 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 150 مترمربع پلاک شماره 1 فرعی از 10838 
اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی 

.)م الف 3568(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند 
ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد 
منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به 
اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به 
این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع 

از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/05/08 
تاریخ انتشار دوم: 1396/05/23
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ابلاغ وقت رسیدگی
خواهان: مجتبی علی محمدی

خوانده : یلدا نیکو فری امینی/ مسعود عالی
خواسته: مطالبه وجه 

در تاریخ 96/05/21 خواهان مجتبی علی محمدی باداموئیه دادخواستی حقوقی به طرفیت خوانده 1- یلدا نیکوفری امینی 2- مسعود عالی  
به شرح خواسته مطالبه وجه به شعبه 24 حقوقی تقدیم که به شماره 9609982522400247 ثبت و برای روز 1396/07/01 ساعت 8:30 

وقت رسیدگی تعیین گردیده است.
و باتوجه به مجهوال المکان بودن خوانده حسب درخواست خواهان و موافقت دادگاه مستندا به ماده 73 قانون آئین دادرسی مدنی مراتب 
یک نوبت در یکی از جراید کثیرالانتشار آگهی می گردد خوانده مذکور می تواند از تاریخ نشر آگهی جهت اعلام آدرس و دریافت نسخه ثانی 
دادخواست و ضمائم به دفتر دادگاه مراجعه و یا در وقت مقرر فوق جهت رسیدگی در این شعبه حضور بهم رساند بدیهی است در صورت عدم 

حضور دادگاه غیابا رسیدگی و اتخاذ تصمیم خواهد نمود.  )م الف 3923(
مسئول دفتر شعبه 24 حقوقی شورای حل اختلاف شهرستان قم -صدیقه فلاح

آگهی ابلاغ وقت رسیدگی
خواهان: مجتبی علی محمدی

خوانده : یلدا نیکو فری امینی/ مسعود عالی
خواسته: مطالبه وجه 

در تاریخ 96/05/21 خواهان مجتبی علی محمدی باداموئیه دادخواستی حقوقی به طرفیت خوانده 1- یلدا نیکوفری امینی 2- مسعود عالی  
به شرح خواسته مطالبه وجه به شعبه 24 حقوقی تقدیم که به شماره 9609982522400247 ثبت و برای روز 1396/07/01 ساعت 8:30 

وقت رسیدگی تعیین گردیده است.
و باتوجه به مجهوال المکان بودن خوانده حسب درخواست خواهان و موافقت دادگاه مستندا به ماده 73 قانون آئین دادرسی مدنی مراتب 
یک نوبت در یکی از جراید کثیرالانتشار آگهی می گردد خوانده مذکور می تواند از تاریخ نشر آگهی جهت اعلام آدرس و دریافت نسخه ثانی 
دادخواست و ضمائم به دفتر دادگاه مراجعه و یا در وقت مقرر فوق جهت رسیدگی در این شعبه حضور بهم رساند بدیهی است در صورت عدم 

حضور دادگاه غیابا رسیدگی و اتخاذ تصمیم خواهد نمود.  )م الف 3923(
مسئول دفتر شعبه 24 حقوقی شورای حل اختلاف شهرستان قم -صدیقه فلاح

آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول
بموجب اجراییه صادره از شعبه 6 دادگاه عمومی حقوقی قم که در شعبه 9- اجرای احکام مدنی قم به شماره 9/93ج /500- ثبت گردیده 
له شرکت تعاونی مسکن مهر 73 علیه آقای محمد بختیاری و شرکت تولیدی رنگین در، محکوم علیه محکوم است به پرداخت مبلغ 

/445/700/000 ریال در حق محکوم له و مبلغ /2/550/000 ریال به عنوان نیم عشر دولتی در حق صندوق دولت ، محکوم له در قبال طلب 
خود مال منقول معرفی کرده که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است.

از اموال توقیف شده طبق صورتجلسه خدمات نیرو انتظامی با راهنمایی خوانده در 24 متری مطهری -نبش کوچه 32 -در داخل تولیدی 
دستگاه های صنعتی بازدید و بررسی به عمل آمد. قیمت پایه از طریق مزایده به شرح ذیل اعلام می گردد.

1- یک دستگاه برش ورق کانال سازی ساخت شرکت کاظمی- کرج به همراه دینام و متعلقات مربوطه - دست دوم و سالم به مبلغ :   
/18000000 ریال

2- تعداد یکدستگاه نقطه جوش k25 با مارک سازنده کاوه جوش در حد نو، آبی رنگ به مبلغ: /18000000 ریال
3- یکدستگاه نقطه جوش k25 مارک فرید به رنگ سبز به همراه دینام و متعلقات مربوطه به مبلغ: /15000000 ریال

4- یکدستگاه نقطه جوش k25 سازنده شرکت شمش -نو به رنگ زرد -آبی به همراه کلیه متعلقات مربوطه به مبلغ: /15000000 ریال
5- یکدستگاه دولبه زن - چهارچرخ - به همراه دینام و لوازمات شرکت سازنده کاظمی به مبلغ: /18000000 ریال

6- یکدستگاه دو لبه زنی چهارچرخ -شرکت سازنده کاظمی -به رنگ آبی به همراه متعلقات مربوطه به مبلغ: /14000000 ریال
7- یکدستگاه چرخ حلبی سازی به رنگ سبز به همراه لوازمات -شرکت سازنده نصیری- قیمت پایه /17000000 ریال )هفده میلیون 

ریال(
8- یکدستگاه نبرد خم کن ورق به همراه دینام و گیر بکس به طول 1/30 متر - ساخت اصفهان به مبلغ : /14000000 ریال

9- یکدستگاه جوش 250 آمپر مارک میلر به مبلغ: /1500000 ریال
10- یکدستگاه پرس 6 تنی به همراه قالب گوشه زنی و لوازم به مبلغ: /2300000 ریال

11- یکدستگاه جوش 300 آمپر به رنگ قرمز به مبلغ: /1500000 ریال
12- یکدستگاه پمپ باد -کوچک و نو و تو به مبلغ: /250000 ریال

13- تعداد 150 عدد درب کمد چوبی - ساخته شده از HDF - هر کدام به ابعاد 0/60 *1/10 متر هر عدد مبلغ: /600000 ریال و جمعا 
به مبلغ: /90000000 ریال

14- تعدا 65 عدد درب کتیبه کمدی ساخته شده از HDF  با ابعاد 50*60 هر عدد /150000 ریال و جمعا : /9750000 ریال
15- مقدار 12 تن نبشی تو شماره 0/3 * 2/5 هر تن /17000000 ریال و جمعا : /20400000 ریال

16- کل اموال توقیف شده توسط خواهان به مبلغ /462250000 ریال برآورد می گردد. 
و مقرر گردید موارد فوق الذکر در تاریخ 96/06/12 ساعت 8/30 الی 09/00 صبح به آدرس قم ،خیابان ساحلی ،جنب زندان ساحلی دادگاه 
های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از اموال  را دارند می 
توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند. قیمت 
پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد .برنده مزایده باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی 
را فی المجلس و مابقی آن را ظرف یک ماه از تاریخ مزایده بپردازد. این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد جهت 

اطلاعات بیشتر به این واحد مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام مدنی دادگستری قم-رضا زارعی

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
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»سهم ما 8 میلیارد تومان است«؛

واکنش باشگاه پرسپولیس به خبر جدایی 
»منشا« و کم شدن آمار تماشاگران

معاون اقتصادی باشگاه پرسپولیس با بیان اینکه سهم این باشگاه از بلیت فروشی 8 
میلیارد تومان است، به خبر نارضایتی گادوین منشا و جدایی اش از پرسپولیس واکنش 

نشان داد.
محمدعلی ترکاشوند درباره غیبت چند روزه خود در باشگاه پرسپولیس با بیان مطلب 

فوق به رادیو تهران گفت: به خاطر کارهای اداری، چند روزی در باشگاه نبودم.
وی درباره اینکه آیا در ایران بوده یا خارج از ایران، تاکید کرد:خارج از ایران بودم و برای 

انجام امور شخصی به مسافرت رفته بودم!
معاون اقتصادی باشگاه پرسپولیس درباره بدهی باشگاه پرسپولیس در پرونده های 
مربوط به ژوزه و دستیارنش گفت: در خصوص آقای ژوزه هنوز چیزی به باشگاه ابلاغ 
نشده است. در خصوص دستیارانش هم حکم داند اما هیچ ضرب الاجلی نداشتند. نامه 

ای به فیفا نوشتیم تا به ما بگویند چقدر زمان داریم که بدهی مان را بپردازیم.
ترکاشوند درباره مهلت دادن کنفدراسیون فوتبال آسیا به تیم های بدهکار و اقدامات 
پرسپولیس در این ارتباط، تصریح کرد: بالاخره یکی از اولویتهای باشگاه پرسپولیس این 
است که به مرور بدهی ها را تسویه می کنیم و چالش بزرگ هم بدهی به ژوزه است. 
بقیه با همت هیات مدیره و طاهری پرداخت شده است. دنبال این هستیم که همه چیز 

را شفاف کنیم و قدم های رو به جلو پرسپولیس را تکمیل کنیم. 
وی در خصوص فشار باشگاه پرسپولیس به خاطر بدهی ژوزه تاکید کرد: در مقطعی 
که اکنون با بی پولی روبرو هستیم و حتی پرداختی بازیکنان به تاخیر افتاده است، یک 
مقدار سخت است ولی توانستیم کارهای بزرگی کنیم. داریم تصمیماتی می گیریم تا هم 

به بازیکنان پرداختی داشته باشیم و هم بدهی هایمان را بدهیم.
معاون اقتصادی پرسپولیس تصریح کرد: کمک هواداران ناچیز است و انتظارمان بیش 
از این بود. پرداختی از سوی هواداران خیلی کم است.  همه جا می گوییم 40 تا 50 
میلیون هوادار داریم. اگر هر کدام 2 هزار تومان کمک کنند می شود 8 تا 10 میلیارد 

تومان. شاید این انتظار بی جایی باشد. 
ترکاشوند تصریح کرد: ما هر روز آمار کمک هواداران را اعلام می کنیم و روزانه آنرا 

شفاف می گوییم.
وی درباره اطلاعیه روز گذشته سازمان لیگ درباره میزان درآمد پرسپولیس از بلیت 
فروشی که حدود 2 میلیارد تومان بود، گفت: سال گذشته آماری را سازمان لیگ اعلام 
کرد. حدود یک میلیون نفر بازی هایمان را از نزدیک تماشا کردند. دیروز سازمان لیگ 

اعلام کرد 558 هزار نفر؛ یعنی 458 هزار نفر کمتر.
معاون باشگاه پرسپولیس در پاسخ به این سئوال که این یعنی در آمار تماشاگران 
شما دست برده اند؟ گفت: این تعداد  اعلام شده است و من نمی گویم دست برده اند. 
پارسال تمام مسابقات ما به طور میانگین 40 هزار تماشاگر حضور داشت و حتی در 
بعضی مسابقات ورزشگاه پر بود. اگر هر بلیت را به طور میانگین 10 هزار تومان حساب 
کنید می شود 10 میلیارد تومان. همه کسری ها را هم که انجام بدهید، بایک حساب 

سرانگشتی سهم پرسپولیس از بلیت فروشی 7 تا 8 میلیارد تومان است.
ترکاشوند در پایان درباره انتشار اخباری مبنی بر نارضایتی گادوین منشا از نیمکت 
نشینی و احتمال جدایی اش از پرسپولیس گفت: من دیروز با او جلسه داشتم و 
پاسپورتش را گرفتیم تا کارهای اداری را انجام بدهیم. اصلا چنین چیزی نیست. رفاقت 

آنقدر در بین بچه های تیم زیاد است که مشکلی از این لحاظ وجود ندارد. 

 واکنش باشگاه استقلال به اظهارات میناوند: 

تا آخر پیگیری می کنیم، وساطت هم نکنید
باشگاه استقلال در بیانیه ای نسبت به صحبت های بازیکن پیشین پرسپولیس درباره 

منصوریان و رحمتی واکنش نشان داد.
 مهرداد میناوند بازیکن پیشین تیم فوتبال پرسپولیس روز جمعه گذشته در یک برنامه 
تلویزیونی از الفاظ نامناسبی علیه علیرضا منصوریان و سید مهدی رحمتی، سرمربی 
و کاپیتان استقلال استفاده کرد. باشگاه استقلال درباره این اقدام میناوند، بیانیه ای را 
منتشر کرد که متن آن به شرح زیر است: »جمعه شب گذشته در یکی از شبکه های 
تلویزیونی برنامه ای به صورت زنده پخش شد که صحبت های میهمان و مجرى این 

برنامه باعث تاسف و تعجب بسیار باشگاه استقلال و هواداران میلیونی آن گردید.
باشگاه استقلال به دلیل اینکه شأن و جایگاه خود و هوادارانش را بالاتر از پاسخگویی 
به چنین فردی می داند، ضمن محکوم کردن بی احترامی صورت گرفته در یک برنامه 
تلویزیونی، اعلام می کند به صورت رسمی و از طریق مراجع قانونی این مسئله پیگیری 
خواهد شد. ضمن اینکه از ریاست محترم سازمان صدا و سیما و شورای نظارت در صدا 
و سیما، به دلیل اهمیت و جایگاه والای رسانه ملی، تقاضای برخورد جدی و قاطع با 

مقصرین و تحریک کنندگان این بی حرمتی را دارد.
بدون تردید مدیران محترم رسانه ملی، به هیچ وجه انتشار بی حرمتی و بی اخلاقی را 

نپسندیده و انعکاس و رواج ارزش ها و اخلاقیات را وظیفه اصلی خود می دانند.
همچنین باشگاه استقلال از کلیه پیشکسوتان محترم و ارجمند در تمامی رشته هاى 
ورزشی تقاضا دارد اجازه بدهند این موضوع روال طبیعی و قانونی خود را طی کرده و به 

سرانجام برسد و از وساطت کردن در مورد خاطیان خوددارى کنند.«

موافقت AFC با درخواست تاج؛

 مهلت باشگاه های ایرانی ۲ ماه تمدید شد
کنفدراسیون فوتبال آسیا با درخواست رئیس فدراسیون فوتبال ایران برای تمدید 

مهلت باشگاه های ایرانی برای حل مشکل شان موافقت کرد.
کنفدراسیون فوتبال آسیا تا 31 آگوست )9 شهریورماه( به باشگاه های ایرانی فرصت 
داده بود در خصوص پرونده های مالی خود شفاف سازی کنند و تکلیف بدهی های آنها 
مشخص شود. حالا با مذاکرات فدراسیون فوتبال این مهلت تا دو ماه دیگر تمدید شده 
و به این ترتیب باشگاه های ایرانی تا اوایل آبان ماه 96 فرصت رسیدگی به مشکلات 

خود را خواهند داشت.
مهدی تاج پس از مواجه شدن با مشکلات متعدد باشگاه های ایرانی با AFC مذاکراتی 
داشت و خواستار اضافه شدن مهلت حل مشکل آنها شد که با این درخواست نیز 
موافقت لازم صورت گرفت، ازاین رو AFC دو ماه دیگر به باشگاه های ایرانی فرصت داده 

است مشکلات خود را برای جلوگیری از هر نوع محکومیت حل وفصل کنند.

بی توجهی به تذکرات فدراسیون؛

احتمال کنار گذاشته شدن نفت از لیگ
 زیاد شد

در صورتی که باشگاه نفت تهران به این رویه خود ادامه بدهد از لیگ برتر کنار گذاشته 
خواهد شد.

با گذشت سه هفته از رقابت های لیگ برتر باشگاه نفت هنوز نتوانسته به تعهداتی که 
به فدراسیون فوتبال به منظور مرتفع کردن مشکلات و بدهی های خود داده عمل کرده 
و فرصتی که فدراسیون با اخذ تعهد در آغاز مسابقات به این باشگاه داد رو به اتمام است.
چنانچه فرصت فدراسیون به این باشگاه به پایان برسد و مشکلات این تیم همچنان 
به قوت خود باقی بماند، احتمال کنار گذاشته شدن این تیم از مسابقات لیگ برتر وجود 
دارد. در صورتی که نفت از این مسابقات کنار گذاشته شود، هیچ تیمی جایگزین آن 
نخواهد شد و لیگ با 15 تیم به کارش ادامه می دهد. نفت تهران در پایان هفته سوم 
با یک پیروزی، یک مساوی و یک شکست و کسب 4 امتیاز در رده یازدهم جدول رده 

بندی قرار دارد.

صادقیان به سپیدرود پیوست 
هافبک پیشین پرسپولیس با عقد قراردادی یک ساله به عضویت سپیدرود رشت درآمد.
 پیام صادقیان هافبک تهاجمی بیست و پنج ساله فوتبال ایران که سابقه حضور در 
تیم های ذوب آهن اصفهان، پرسپولیس، نفت تهران، صبای قم و ماشین سازی تبریز 
را دارد عصر روز یکشنبه با حضور در دفتر باشگاه سپیدرود و پس از توافق با مدیرعامل 
باشگاه قرارداد خود را به مدت یک فصل با این تیم امضا کرد.صادقیان سابقه عضویت در 
تمامی رده های ملی از تیم ملی زیر 15 سال، نوجوانان، جوانان، امید و بزرگسالان  و دو 
نایب قهرمانی لیگ برتر با ذوب آهن و پرسپولیس و یک نایب قهرمانی لیگ قهرمانان 

آسیا با ذوب آهن را در کارنامه دارد.

هفته دوم لیگ دسته یک فوتبال ایران امروز )دوشنبه( با 
برگزاری 9 دیدار پیگیری می شود که در مهمترین دیدارها 
نساجی مازندران از گل گهر سیرجان میزبانی می کند و جواد 
نکونام در اولین تجربه سرمربی گری اش همراه با خونه به خونه 

مهمان مس کرمان است.
 هفته دوم لیگ دسته یک فوتبال ایران با برگزاری 9 دیدار 
گذشته  هفته  می شود.  پیگیری  دوشنبه  روز  در  همزمان 
تیم های شهرداری ماهشهر، ملوان، مس کرمان، بادران تهران، 
نساجی مازندران و نفت مسجد سلیمان توانستند رقبای خود 
را شکست دهند که نفت مسجد سلیمان و شهرداری ماهشهر 
پیروزی های مقتدارنه ای مقابل ماشین سازی و راه آهن کسب 
کردند. پس از برگزاری هفته نخست این رقابت ها شهرداری 
ماهشهر و نفت مسجد سلیمان در رده های اول و دوم جدول 
رده بندی و ماشین سازی تبریز و راه آهن در رده های هفدهم 

و هجدهم جدول رده بندی قرار گرفته اند.
صبای قم - نفت مسجد سلیمان

این دو تیم در حال سپری کردن شرایط کاملا متفاوتی 
هستند. در یک طرف میدان صبای قم قرار دارد که پیش 
ناصر  با  بالاخره  تا  از شروع فصل، دو سرمربی عوض کرد 
بختیاری زاد فصل را آغاز کند. در مقابل، نفت مسجد سلیمان 
با محمود فکری با آمادگی کامل پا به مسابقات گذاشت. 
هفته گذشته صبای قم با همه نابسامانی هایی که پشت سر 
گذاشت در خانه آلومینیوم اراک توانست با یک امتیاز خارج 
شود هرچند آلومینیوم اراک هم شرایطی مشابه صبا داشت. 
این هفته قمی ها باید به مصاف یکی از آماده ترین تیم های 
لیگ یک بروند که رقابت ها را مقتدرانه و با پیروزی 3 بر صفر 
خانگی مقابل ماشین سازی آغاز کرد. این دیدار عیار صبا را 

مشخص می کند.
مس کرمان - خونه به خونه بابل

در حالی که امروز هفته دوم لیگ آزادگان برگزار می شود، 
روز )شنبه( سرمربی تیم فوتبال خونه به خونه مشخص شد. 
مالکان تیم فوتبال خونه به خونه که همیشه سعی کردند افراد 
نامدار را به تیم شان بیاورند، برای این فصل با حسین رحمانی 

به دوران آماده سازی رفتند اما در فاصله یک روز مانده به آغاز 
این رقابت ها، او از سمت خودش کناره گیری کرد تا این تیم 
بابلی دوباره به بحران نزدیک شود. پس از رفتن رحمانی، از 
"تون دو جیتینیر" به عنوان گزینه بعدی مالکان خونه به خونه 
نام برده شد. این مربی هلندی سابقه دستیاری گاس هیدینک 
در تیم ملی کره جنوبی و آنژی روسیه را در کارنامه اش دارد 
و در پیامی ویدیوئی اعلام کرد که روز یک شنبه 15 مرداد به 

ایران می آید تا قراردادش را با خونه به خونه امضا کند.
اما از جیتینیر هم خبری نشد تا باز از اسامی بزرگی مانند 
علی کریمی برای سرمربی گری خونه به خونه نام برده شود 

که در نهایت جواد نکونام کاپیتان سابق تیم ملی فوتبال ایران 
به عنوان سرمربی این تیم انتخاب شد. به هر حال خونه به 
خونه با جواد نکونام راهی کرمان شده تا با مس کرمان بومی 

شده رقابت کنند.
هفته گذشته خونه به خونه مقابل یک تیم کرمانی دیگر 
یعنی مس رفسنجان به تساوی یک بر یک رسید و مس 
کرمان هم در تبریز توانست با نتیجه یک بر صفر شهرداری 

تبریز را شکست دهد.
نساجی مازندران - گل گهر سیرجان

دو تیم مدعی این فصل رقابت های لیگ یک خیلی زود و 

در هفته دوم به هم رسیدند. نساجی مازندران که با مهدی 
پاشازاده برای شکستن طلسم صعود این تیم به لیگ برتر مهیا 
شده ، امروز مقابل گل گهر وینگو بگوویچ که نسبت به فصل 
گذشته قدرتمندتر شده به میدان می رود. نساجی در حالی در 
این دیدار میزبان است که حکم محرومیت هوادرانش تعلیق 
شده و نساجی چی ها می توانند امروز از تیمشان در ورزشگاه 

شهید وطنی حمایت کنند.
نساجی هفته گذشته در بوشهر توانست ایران جوان را با یک 
گل مغلوب کند ولی گل گهر در خانه، مقابل اکسین البرز با 

نتیجه یک بر یک متوقف شد.
اکسین البرز - ملوان

و  داشت  ناامیدکننده ای  پیش، سرانجام  که فصل  ملوان 
نتوانست به لیگ برتر بازگردد، امسال با نادر دست نشان اهداف 
بزرگی دارد و با جذب چند بازیکن با تجربه برای بازگشت 
به لیگ برتر آماده می شود. ملوانان هفته نخست توانستند با 
یک گل تیم تازه لیگ یکی شده برق جدید شیراز را شکست 
دهند. در آن سوی میدان اکسین البرز قرار دارد که نسبتا دیر 
برای رقابت های لیگ یک آماده شد ولی علی لطیفی سرمربی 
این تیم قول لیگ برتری شدن به مسئولان این تیم داده است. 
لطیفی فصل گذشته هم در یک بازی سرمربی اکسین البرز 
بود که یک شکست سرانجام آن دوره کوتاه مدت بود. اکسین 
هفته نخست، تساوی با ارزشی در سیرجان کسب کرد و با 

نتیجه یک بر یک گل گهر را متوقف کرد.
برنامه کامل هفته دوم لیگ دسته یک به شرح زیر است:

صبای قم - نفت مسجد سلیمان، ساعت 18
ماشین سازی تبریز - فجر سپاسی، ساعت 18

بادران تهران - ایرانجوان بوشهر، ساعت 18
مس رفسنجان - آلومینیوم اراک، ساعت 18
مس کرمان - خونه به خونه بابل، ساعت 18

نساجی مازندران - گل گهر سیرجان، ساعت 18
برق جدید شیراز - راه آهن یزدان، ساعت 18

شهرداری ماهشهر - شهرداری تبریز، ساعت 18
اکسین البرز - ملوان بندر انزلی، ساعت 18

هفته دوم لیگ دسته یک فوتبال

از آغاز نکونام در کویر ایران تا بازگشت نساجی به وطنی

آرسن ونگر، سرمربی آرسنال مدعی شد که اتفاق جدیدی 
درباره شرایط الکسیس سانچس پیش نیامده و این در حالیست 
که مهاجم شیلیایی همچنان از دیگر تیم ها پیشنهاداتی در 

اختیار دارد.
 قرارداد سانچس در پایان فصل آینده به پایان خواهد رسید 
و به نظر ستاره شیلیایی قصد تمدید قرارداد با آرسنال را 

ندارد.
 او روز جمعه در دیدار مقابل لستر که با برتری 4-3 توپچی ها 
همراه بود، غایب بود و ونگر تاکید کرد که خبر جدیدی درباره 

وضعیت سانچس ندارد.
او گفت:" سانچس خوب تمرین کرده، یک جلسه عالی را 
برای اولین بار پشت سر گذاشتیم زیرا او مشکل عضلانی داشت. 
او بسیار خوشحال و متمرکز است زیرا ما بازی را با پیروزی 

پشت سر گذاشتیم."
سانچس فصل گذشته 30 گل به ثمر رساند و احتمالا دیدار 

مقابل استوک را نیز از دست خواهد داد.

پیر امریک اوبامیانگ، مهاجم دورتموند مدعی شد که 
علاقه مند به بازگشت به تیم سابقش است ولی شاید این 

انتقال فعلا مقدور نباشد.
 مهاجم اهل گابن در آکادمی روسونری رشد یافت ولی با 
کمترین رقم ممکن از این تیم جدا شد و راهی بوندس لیگا 
شد و در این لیگ به موفقیت های بسیاری دست یافت. 
حال میلان قصد دارد ستاره دورتموند را به خدمت بگیرد و 
اوبامیانگ نیز به بازگشت به دورتموند علاقه نشان داد ولی 

توپ را به زمین مدیران میلان انداخت.
او در یک پخش زنده از طریق اینستاگرام شرکت کرد و به 
سوالات هواداران در این رابطه پاسخ داد. او گفت:" دوست 
دارم به میلان برگردم ولی اگر آنها خواب باشند، چه کار 

می توانم انجام دهم؟"
دیگر گزینه ها میلان، آندره آ بلوتی از تورینو و کالینیچ 
از فیورنتینا است و باید دید که در نهایت فصل آینده کدام 

بازیکن در خط حمله روسونری حضور خواهد یافت.

 ونگر: 

سانچس در تمرینات خوشحال است
 اوبامیانگ:

 دوست دارم به میلان بازگردم ولی....

مهاجم نیجریه ای پرسپولیس بابت مسائل مربوط به پایان دیدار برابر نفت تهران واکنش نشان داد و از بروز برخی شایعات نیز 
ابراز تعجب کرد.

دومین گلزن برتر فصل گذشته لیگ برتر با ادعای آقای گلی با پیراهن پرسپولیس به این تیم پیوست و اکنون در سومین بازی 
فصل خود توانسته تنها یک گل به ثبت برساند. او البته کاملا امیدوار به آینده و فرصت هایی که باقی مانده نگاه می کند. اما نکته 
عجیب در خصوص این بازیکن مربوط به حواشی بعد از بازی برابر نفت تهران است؛ عصبانیت شدید این بازیکن در پایان آن دیدار 
باعث بروز شایعاتی مبنی بر اعتراض او نسبت به دیگر بازیکن در خصوص ندادن پاس و در نهایت تکرار آزمایش دوپینگ شد. او در 

این خصوص با خبرنگار ما صحبت کرد که در ادامه می خوانید.
مصدومیت؟ کاملا آماده هستم

مصدومیتی ندارم و اینکه روی نیمکت نشسته ام تصمیم سرمربی تیم است. مسلما دوست دارم بازی کنم و این را نه در حرف باید 
در تمرین و زمان مسابقه نشان دهم. در چند دیدار اخیر شرایط آنطور که باید از نظر کیفی برایم پیش نرفته اما همیشه قرار نیست 
همینطور باقی بماند و مسلما روزهای بهتری نیز در پیش است. روزهایی که می توانم بیشتر و بهتر به میدان بروم و موفقیت فردی 

و تیمی را کسب کنم. اما در خصوص مصدومیت و ناآمادگی باید بگویم اصلا اینطور نیست و کاملا آماده ام.
هنوز معتقدم پرسپولیس بهترین است

من قبل از پیوستن به پرسپولیس گفته بودم که اینجا شرایط فوق العاده ای که یک مهاجم نیاز دارد را دارد. اکنون نیز همین 
اعتقاد را دارم و این را در دیدارهای اخیر به وضوح دیده ایم. بازی شناور و هجومی و انتظار اینکه مهاجم 

خود را در موقعیت قرار دهد. من هنوز معتقدم پرسپولیس از این حیث بهترین است. ما شرایط خوبی 
در این فصل داریم و سه بازی و سه پیروزی نصیب ما شده و چه چیزی بیشتر از این می توانستیم 
بخواهیم؟ البته از نظر فردی اگر به دنبال خواسته های هر نفر باشید مطمئنا به چیزهای بیشتری 

نیاز دارم.
بله من گل می خواهم و فرصت بیشتر

هیچ بازیکنی مسلما هیچ زمان از شرایط خود راضی نیست و این عدم رضایت است که باعث 
موفقیت های بیشتر می شود. من همان فصل گذشته نیز به دنبال چیزهای بیشتر و بزرگتر بودم و 
طبیعی است که اکنون در بهترین تیم ایران به دنبال اتفاقات بزرگتر و بیشتر باشم. برای یک مهاجم 
همیشه برترین و بهترین یعنی گل زدن و قرار داشتن در اصل موفقیت تیم. من نیز به دنبال اتفاقات 

بهتر هستم و بر این اساس به هفته های بهتر نگاه می کنم. اکنون خودم را از هیچ چیزی عقب مانده 
نمی دانم. 27 هفته از لیگ باقی مانده و در لیگ قهرمانان هم حضور داریم. مسیر جالب توجهی 

جلوی ما قرار دارد و برای ثانیه به ثانیه آن باید برنامه داشته باشیم.
از گلزنی طارمی ناراحتم؟ بیرانوند هم گل بزند خوشحالم

این سوال عجیبی است که از گلزنی او ناراحتم. این بدترین شیوه سوال است 
و هیچ دلیل و اتفاقی نمی تواند بازیکنی را بابت گلزنی هم تیمی اش ناراحت 
کند. ما همگی یک هدف مشترک و تیمی داریم و اصول تیم نیز بر این 
اساس شکل می گیرد. در ابتدا همه به دنبال موفقیت تیم هستیم و در این 
راه موفقیت های فردی در کنار هم این مساله را خواهد ساخت. مشخص 
است که در ابتدا قهرمانی با تیم برایم ارزشمندتر از آقای گلی خودم یا 

مهدی باشد. نه طارمی که بیرانوند هم گل بزند خوشحال هستم و همه ما 
اینجا جمع شده ایم تا اتفاقی تیمی را رقم بزنیم. 

جدایی از پرسپولیس؟ خنده دار است
خوشحالم که شایعات را متوجه نمی شوم و آنها را نمی خوانم. البته طی چند روز اخیر برخی  از هواداران در صفحه اینستاگرامم در این 
باره کامنت گذاشته اند. آنها مرا به باقی ماندن در پرسپولیس و دوستی با طارمی دعوت کرده اند که کمی عجیب است. من هم به تعهدم با 
پرسپولیس پایبند هستم و هم بهترین دوستی را در تیم دارم. با فرشاد احمدزاده، طارمی، سیامک و دیگران دوست صمیمی هستیم. واقعا 
از این شایعات فقط می توان تعجب کرد و خندید. هواداران پرسپولیس مطمئن باشند هیچ اتفاق عجیبی رخ نداده و همه ما تصمیمات و 

اهداف بزرگی داریم.
من عصبانی بودم و هستم

این بدترین قرعه ممکن است. مگر می شود سه هفته پیاپی من جزو قرعه دوپینگ باشم؟ من مشکلی با این مساله ندارم و حتی 
در تمرین هم بیایند با کمال میل دستور آنها را اجرا می کنم اما سه هفته پیاپی آن هم در شرایطی که برخی اوقات اتوبوس تیم 
می رود و با مشکل برای خروج از استادیوم مواجه می شوم هر کسی را ممکن است عصبی کند. یک هفته فشار سنگین تمرین و 

بازی و بعد این دغدغه باعث عصبانیتم شد و تنها دلیل عصبانیتم همین بود و هست.
پاس ندادن مسلمان؟

سخت تر از چیزی است که شما تصور می کنید. شاید یک تماشاگر بیرون از زمین بگوید چرا فوتبال بازی ثانیه هاست و خیلی 
بازیکن این فرصت را از دست داد یا چرا پاس و ضربه بهتری نزد اما واقعا 
در داخل زمین همه چیز متفاوت است و در ثانیه باید تصمیم بگیری. 
من آن لحظه انتظار پاس داشتم اما محسن تصمیم دیگری گرفت و 
احساس کرد دیگری در فرصت بهتری قرار دارد و همه چیز تمام 
شده و نمی دانم وقتی خبرنگار یا فردی در کنارم حضور نداشته 
چطور متوجه شده بابت این مساله عصبانی هستم. ایگور حاضر 
است و می داند که من در خصوص اعلام مدیر تیم برای رفتن به 
اتاق دوپینگ در حال حرف زدن بودم و هیچ اتفاق دیگری وجود 
نداشت. ما هر روز با هم تمرین می کنیم و هم من و هم طارمی در 
خصوص همکاری و شیوه های پاس و قرار گرفتن در موقعیت گل با هم 
تمرین و برنامه ریزی می کنیم. این چیزی که می گویید اصلا صحت ندارد 
و در هیچ تیم بزرگی دیده نمی شود و این شایعات در خصوص تیم های آماتور 

و توسط افراد آماتور انتشار می یابد و در خصوص ما اینچنین نیست. 
بله شبیه قرعه ی آرسنال شده ام

به نکته ای جالبی اشاره کردید. به بدشانسی اعتقاد ندارم و اتفاقا خودم را 
خوش شانس می دانم. اما اکنون به نظرم اتفاقاتی در خصوص شانسم 
رخ داده است و شبیه همان آرسنال و قرعه همیشگی مربوط به 
حذفش شده ام. باور کنید من مشکلی بابت این زمینه ندارم و 
اگر یادتان باشد بعد از بازی فولاد در تونل ورزشگاه همدیگر را 
ملاقات کردیم. اتوبوس تیم رفته بود و من ساعتی را منتظر 
آمدن تاکسی مانده بودم و این به خاطر عدم شناختم از این 
محیط کاملا عادی است که ناراحت باشم. اما چیزی نیست 
و بهترین اتفاقات در انتظار ماست و برای آن تلاش می کنیم.

منشا: جدایی از پرسپولیس؟ خنده دار است

فدراسیون فوتبال قصد دارد از دو فصل آینده تیم هایی که نتوانند مجوز حرفه ای 
کسب کنند را از حضور در لیگ برتر منع کند، اتفاقی که انتظار می رود یک بار برای 

همیشه رخ دهد.
فوتبال ایران سالهاست در رده باشگاهی با معضلی به نام بدهی های کلان و انباشته 
مواجه است و با وجود تذکرات و حتی تهدیدهایی که از سوی نهادهای داخلی صورت 
گرفته است اما نه تنها میزان بدهی باشگاه ها کاهش نیافته بلکه هر سال بر این میزان 

اضافه نیز شده است.
چند سال پیش و زمانی که فدراسیون فوتبال به دنبال گرفتن مجوز حرفه ای برای 
حضور نمایندگان ایران در آسیا بود، برخی باشگاه ها با راهنمایی مسئولان سازمان 
لیگ و فدراسیون فوتبال اقدام به سندسازی کردند تا عملا مسیر حرفه ای شدن را به 

اشتباه بروند و کاری کنند که فوتبال از مسیر اصلی اش خارج شود.
حالا پس از فشارهایی که کنفدراسیون فوتبال آسیا به تیم های ایرانی آورده تا بدهی 
های خود را صاف کنند، فدراسیون فوتبال هم برآن نشده تا زودتر از جریمه های 

مسئولان آسیایی، خود به فکر حل مشکل مالی تیم های ایرانی باشد.

درحالی که کنفدراسیون فوتبال آسیا تا روز نهم شهریورماه به تیم های ایرانی حاضر 
در لیگ قهرمانان آسیا فرصت داده تکلیف بدهی هایشان را مشخص کند، فدراسیون 
فوتبال با علم بر اینکه این تیم ها نمی توانند بدهی های خود را بدهند و قطعا از حضور 
در لیگ قهرمانان محروم خواهند شد، به دنبال گرفتن مهلت است تا شاید فرجی شود 
و این بدهی ها تسویه شود. با این شرایط فدراسیون فوتبال قصد دارد از حالا تاکید 
لازم به باشگاه ها را انجام دهد تا برای دو فصل آینده باشگاه هایی که نتوانند مجوز 
حرفه ای دریافت کنند را از لیگ برتر کنار بگذارد. این تهدیدها قبلا هم صورت گرفته 

اما هیچ ضمانت اجرایی نداشته  است.
به نظر می رسد با فشارهایی که کنفدراسیون فوتبال آسیا وارد کرده حالا فدراسیون 
ایران هم مجاب شده تا این اقدام را برای نخستین بار انجام دهد و تیم های بدهکار را 

از حضور در لیگ برتر محروم کند. 
جامعه فوتبال ایران در انتظار این تصمیم انقلابی فدراسیون فوتبال است تا یک بار 
برای همیشه ریشه بدهی در تیم های باشگاهی خشکیده شود و هر تیمی که می 

خواهد در لیگ برتر حضور داشته باشد میزان درآمد و هزینه اش مشخص باشد.

ریشه بدهکاری باید بخشکد؛

فوتبال در انتظار تصمیم انقلابی فدراسیون
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یائسگی زودهنگام؛ علل و علائم
بر اساس اطلاعات سازمان بهداشت جهانی، یک درصد خانم ها از یائسگی زودهنگام 
رنج می برند. این مشکل زمانی بروز می کند که عمکلرد تخمدان ها متوقف و قاعدگی 

در خانم های زیر سنین 40 تا 45 سال قطع می شود.
یائسگی مرحله ای از زندگی خانم ها است که در طول آن قاعدگی قطع شده و 
تغییرات هورمونی ایجاد شده مانع از بروز بارداری می شود. یائسگی معمولا از سن 45 
سال یا بالاتر رخ می دهد و پس از آن علائمی ایجاد می شود که در نتیجه افت میزان 
استروژن و پروژسترون بروز می کند. این دوره برای اکثر خانم ها دوره سختی است 

بویژه اینکه با تغییرات جسمی و روحی فراوانی همراه است. 
اگر یائسگی قبل از این سنین بروز کند، با عنوان یائسگی زودهنگام یاد می شود 
که علاوه بر تغییرات جسمی، عوارض روانی زیادی برای خانم ها به بار می آورد که 
باید با آنها آشنا شد و مقابله کرد. خوشبختانه می شود با داشتن سبک زندگی سالم 
و مصرف برخی مواد غذایی مفید و همچنین مکمل بر شرایط مسلط شد و علائم را 

تحت کنترل در آورد.در این مطلب علائم بروز یائسگی زودرس را بررسی می کنیم.
یائسگی زودهنگام چیست؟

بر اساس اطلاعات سازمان بهداشت جهانی، یک درصد خانم ها از یائسگی زودهنگام 
رنج می برند. این مشکل زمانی بروز می کند که عمکلرد تخمدان ها متوقف و قاعدگی 
در خانم های زیر سنین 40 تا 45 سال قطع می شود. یائسگی زودهنگام ابتدا خود را 
با نامنظمی قاعدگی بروز می دهد و سپس با قطع کامل آن به وقوع می پیوندد. مشکل 
در اینجاست که با شروع زودهنگام یائسگی و بروز تغییرات هورمونی چشمگیر، خطر 

بروز بیماری های مزمن و مشکلات روحی روانی نیز افزایش می یابد.
عوامل بروز یائسگی زودهنگام

درصد چشمگیری از موارد یائسگی زودهنگام دلیل مشخصی ندارد. با این حال 
عواملی هستند که در بروز این پدیده نقش دارند:

مشکلات ژنتیکی و کروموزومی
عوامل عفونت زا

بیماری های خودایمنی
اضافه وزن و چاقی مفرط

درمان های تهاجمی مانند پرتودرمانی و شیمی درمانی
خارج کردن رحم

علائم یائسگی زودهنگام
نشانه ها و علائم یائسگی زودهنگام در خانم های مختلف متفاوت است و به تغییرات 
هورمونی بستگی دارد. یعنی اینکه نمی توان علائم ایجاد شده را در همه خانمها 

یکسان دانست. 
در حالت کلی کاهش سطح استروژن در تخمدان ها، باعث بروز مجموعه ای از 
علائم می شود که به ایجاد اختلال در عملکردهای زنانه مانند قاعدگی و قدرت باروری 

منجر می شود. 
در بین علائم متعدد و اصلی یائسگی زودهنگام می توان به علائم زیر اشاره کرد:

قاعدگی نامنظم
کاهش سطح استروژن در بدن باعث می شود که خانم ها دچار نامنظی در سیکل 
قاعدگی شوند که ممکن است در برخی موارد بعد از چند ماه به طور دائمی قطع شود. 
علاوه بر این میزان خونریزی اغلب کاهش پیدا می کند و یا اینکه خانم ها با تغییر در 

رنگ و یا بوی قاعدگی مواجه می شوند.
گرگرفتگی شبانه 

بیدار شدن های شبانه به همراه حالت گرگرفتگی یکی از علائم بارز شروع یائسگی 
در خانم ها است. اگر خانمی در سنین پایین 40 سالگی قرار دارد و با این علامت 

مواجه شده است شاید در معرض یائسگی زودهنگام قرار داشته باشد.
تپش قلب

تغییرات هورمونی که باعث بروز یائسگی زودهنگام می شود می تواند ضربان قلب را 
نیز تغییر داده و تپش قلب ایجاد کند. بهتر است به پزشک مراجعه کنید و تحت نظر 

باشید. چون این مسئله باعث افزایش خطر بیماری های قلبی عروقی نیز می شود.
خشکی واژن

مشکل خشکی واژن یکی از دغدغه های ایجاد شده بعد از یائسگی زودهنگام است 
چون روی زندگی زناشویی خانم ها تاثیر می گذارد. از آنجایی که میزان هورمون 
استروژن کاهش پیدا می کند واژن رطوبت طبیعی خود را از دست داده و مثل سابق 
حالت لغزندگی ندارد. در نتیجه ممکن است رابطه زناشویی برای خانم ها دردناک و 

آزاردهنده شود.
کاهش میل جنسی

کاهش میل جنسی همیشه نشان دهنده بروز یائسگی زودهنگام نیست. چون میل 
جنسی به عوامل متعددی بستگی دارد. با این وجود زمانی که کاهش میل جنسی به 
یکباره و بدون دلیل مشخص و واضح بروز می کند احتمالا به تغییرات هورمونی زیادی 

مربوط می شود که یائسگی به همراه دارد.
عفونت های ادراری 

بروز عفونت ادراری در خانم ها امر رایجی است.اما افزایش عفونت های ادراری 
می تواند یکی از نخستین علائم یائسگی زودهنگام باشد. 

برهم خوردن تعادل pH ناحیه تناسلی باعث ایجاد محیطی می شود که شرایط را 
برای تکثیر باکتری ها فراهم می کند. این مسئله نیز به افزایش خطر عفونت مثانه 
منجر می شود. باید گفت که در یائسگی زودهنگام دستگاه ایمنی نیز تحت تاثیر قرار 
می گیرد و این مسئله باعث می شود که توانایی بدن در مقابله با ویروس ها، باکتری 

ها و دیگر عوامل عفونت زا کاهش پیدا کند.
تغییرات خلقی

تحریک پذیری، تغییرات ناگهانی در خلق و خوی و مشکل تمرکز کردن از دیگر 
عوارض بروز یائسگی زودهنگام است. اختلالات هورمونی ایجاد شده سیستم عصبی 
خانم ها را تحت تاثیر قرار داده و باعث ایجاد تغییرات جدی در خلق و خوی آنها 

می شود.
کاهش تراکم استخوان

با کاهش میزان استروژن تغییرات جدی مانند کاهش تراکم استخوان نیز ایجاد می 
شود که باید به آن توجه ویژه داشت. این شرایط باعث می شود که بدن قدرت جذب 
کلسیم و دیگر مواد معدنی مهم و ضروری برای استخوان ها را از دست بدهد.در نتیجه 

مشکل پوکی استخوان جدی است.
آیا می شود از یائسگی زودهنگام پیشگیری کرد؟

تاکنون هیچ درمان خاصی برای پیشگیری از یائسگی زودهنگام در خانم های 
مستعد یافته نشده است. متخصصان اغلب درمان های هورمونی و همچنین مصرف 

مکمل کلسیم و دیگر داروها را برای کنترل علائم توصیه می کنند.
مهم ترین نکته این است که با این مسئله راحت تر کنار بیایید و خوش بین باشید. 
مهم تر اینکه تمرکز خود را روی مراقبت از خود گذاشته و بیشتر به سلامتی خود 

اهمیت دهید.

در خوردن عرقیات گیاهی افراط نکنید

وجود متانول در عرقیات گیاهی
از گذشته های دور، عرقیات گیاهی در ایران برای درمان بیماری های مختلف یا به 
عنوان عطر و طعم دهنده به غذاها استفاده می شده ، اما گزارش های منتشر نشده و 
پراکنده از برخی پزشکان مبتنی بر وجود علایم مسمومیت با متانول از جمله کوری 

در اثر مصرف طولانی مدت عرقیات گیاهی در برخی مصرف کنندگان وجود دارد.
طی یک پژوهش مقطعی در دانشگاه اراک، چندین نوع از عرقیات گیاهی سنتی و 
صنعتی مورد آزمایش و بررسی قرار گرفت و مشخص شد که احتمال تولید متانول در 
پروسه تولید برخی عرقیات کارخانه ای و دست ساز وجود دارد که این موضوع، بیانگر 
اهمیت اندازه گیری متانول در چنین محصولاتی است.متانول یک ترکیب الکلی بسیار 
سمی است که مصرف مقادیر کم آن هم مسمومیت زا بوده و سبب بروز اختلالات و 
درگیری های مزمن و خفیف عصبی و حتی چشمی و کلیوی می شود .در حال حاضر 
در کشور ما روش های مختلفی برای تهیه عرقیات گیاهی وجود دارد. مراحل تهیه یک 
عرق گیاهی شامل ریختن گیاه در آب، جوشاندن آن و تقطیر بخار حاصل از آن است.
گاهی گیاه را چند روز در آب می گذارند و گاهی به سرعت پس از ریختن آن در آب، 
آن ها را می جوشانند. ماندن طولانی مدت گیاهانی چون نعنا، شنبلیله، شوید، کاسنی، 
خارشتر و غیره که حاوی ساقه های چوبی هستند، در آب با توجه به دمای محیط می 
تواند باعث تولید متانول شود که با جوشاندن و تقطیر به ظرف حاوی عرق گیاهی منتقل 
می شود.همچنین این مسئله که عرق استحصالی در ظروف دربسته یا درباز ریخته شود 
نیز می تواند در میزان غلظت متانول عرقیات تاثیرگذار باشد. درباز بودن ظرفی که عرق 
گیاهی پس از تقطیر در آن جمع آوری می شود، می تواند راهی برای خروج بخار حاصل 
از جوشاندن و تبخیر متانول و کاهش غلظت آن در محصول نهایی باشد.نتایج تحقیقات 
انجام شده نشان می دهد که روش های صنعتی و سنتی، هیچکدام تاثیر مثبت چندانی 
در کاهش میزان غلظت متانول عرقیات تولید شده نداشته اند و با توجه به اینکه برخی 
عرقیات همچون عرق نعنا، برای درمان تعدادی از بیماری ها ممکن است در مقادیر 
زیاد در کوتاه مدت یا به طور مستمر در دراز مدت استفاده شوند، احتمال مسمومیت 
مصرف کننده با متانول این نوع عرقیات وجود دارد.از این رو با توجه به اینکه در کشور ما 
استاندارد مشخصی برای حداکثر مجاز غلظت متانول در محصولات خوراکی به خصوص 
عرقیات گیاهی وجود ندارد، اطلاع رسانی به مردم و تعیین میزان مجاز متانول در عرقیات 

سنتی، اقدام مهمی در پیشگیری از عوارض ناشی از متانول است.

علمی و سلامت 
دوشنبه -بیست وسوم مردادماه ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4350

6جایگزین طبیعی و ایمن برای ایبوپروفن
هنگام بروز دردهای شدید، اولین فکری که سراغ اکثر افراد می آید، استفاده از انواع 
مسکن ها است. اما آگاه باشید که عوارض جانبی این قاتلان درد، ممکن است تا 
سالها بعد خود را نشان ندهند و سلامت اندام های حیاتی شما مانند کلیه ها و کبد 

را نشانه گیری کنند.
بهترین گام برای مصون ماندن از این عوارض، از بین بردن درد و کاهش طول دوره 
آن، متوسل شدن به گزینه های طبیعی است که در هر آشپزخانه ای یافت می شود. 
خوشبختانه برخی از مواد غذایی این قابلیت را دارند که بدون ایجاد عارضه جدی روی 

دستگاه گوارش کاهنده سردرد، درد مفاصل، و یا سایر دردهای آزاردهنده باشند:
روغن زیتون: اولئوکانتال موجود در این روغن دقیقا می تواند مانند ایبوپروفن 
عمل کند. حدود سه چهارم قاشق غذاخوری روغن زیتون برابر با 200 میلی گرم 
ایبوپروفن است. رژیم غذایی کشورهای حوزه دریای مدیترانه که روغن زیتون یکی 
از مواد اصلی آن است، از مدت ها قبل برای سلامتی انسان از جمله کاهش خطر 
سکته مغزی، بیماری های قلبی، سرطان سینه، سرطان ریه و برخی از انواع فراموشی 
مفید تشخیص داده شده بود. پژوهشگران هنگامی متوجه این خاصیت روغن زیتون 
شدند که مشاهده کردند روغن زیتون فرآوری نشده مانند ایبوپروفن موجب ناراحتی 

در قسمت عقب گلو می شود.
پوست بید: پوست بید سفید به طور سنتی برای درمان استئوآرتریت، کمردرد، 
و سایر بیماری های دردناک مانند تاندونیت استفاده می شده است. شما همچنین 
می توانید برای امدادرسانی فوری به کسانی که سردرد دارند، از آن استفاده کنید. 
سالیسین ماده تشکیل دهنده فعال در این پوست درخت است که در معده به اسید 

سالیسیک تبدیل می  شود و خاصیت ضد التهاب و ضد درد دارد.
کپسایسین: بک ماده شیمیایی است که در فلفل وجود دارد و جایگزین خوبی 
برای ایبوپروفن است بخصوص در افرادی که از دردهای عضلانی، سردردهای مکرر، 
درد مفاصل رنج می برند. اگر از یک بیماری دردناک رنج می برید می توانید فلفل 
چیلی را به رژیم غذایی خود به طور منظم اضافه کنید. برای درمان دردهای حاد نیز 
می توانید از کرم های حاوی کپسایسین برای ماساژ بخش آسیب دیده استفاده کنید.
کورکومین: مولکول فعال موجود در زردچوبه و دارای خواص ضد التهابی است. 
کورکومین با مسدود کردن پروتئین  هایی که به التهاب کمک می  کند و نیز متوقف 
کردن انتقال  دهنده عصبی از فرستادن سیگنال درد به مغز می  تواند در تسکین درد 
موثر باشد. همچنین کاهش شانس ابتلا به آلزایمر و نیز برخی سرطان  ها از دیگر 
خواص این ترکیب شیمیایی است که می  تواند به عنوان قرص یا با افزودن زردچوبه 

به رژیم غذایی وارد بدن شود.
کندر: خواص ضدالتهابی این گیاه هندی به اسیدهای بوسولیک مربوط می  شود 
که بر اساس تحقیقات توانایی بهبود گردش خون، از جمله خون  رسانی به مفاصل و 
پیشگیری از التهاب را با سد کردن راه گلبول  های سفید خون برای ورود به بافت  های 

آسیب  دیده دارد. این گیاه به  صورت پماد در داروخانه  ها موجود است.
اسیدهای چرب امگا 3: امگا 3 التهاب و درد گردن و کمر را کاهش می دهد. 
مطالعات نشان داده اند کسانی که دچار گردن دردهای غیر جراحی هستند، با دریافت 
1200 میلی گرم امگا 3 در روز، 60 درصد کاهش درد را گزارش کرده اند. علاوه 
بر این، امگا 3 خستگی، درد عضلانی، خشکی و خارش پوست، سردرد، بی خوابی، 
شکنندگی مو و ناخن ها و عدم تمرکز را کاهش می دهد و برای التیام بیماری های 

قلبی عروقی، رماتیسم مفصلی، آسم و کاهش التهاب آرتریت روماتوئید موثر است.

هنگامی که فسفات کلسیم در مقادیر غیر طبیعی در بافت 
نرم رسوب می کند، کلسینوز یا کلسیفیکاسیون شکل می 
گیرد. رسوبات کلسیم زیر پوست همانند توده های سفید یا 
زرد رنگ به نظر می رسند، که اغلب به صورت خوشه ای 

پدیدار می شوند. 
این رسوبات کلسیم از نظر اندازه و کمیت متفاوت هستند. 
هنگامی که سوراخ می شوند، مایعی سفید از توده رسوبات 
کلسیم خارج می شود که شکلی خمیر مانند دارد. رسوبات 
کلسیم به طور معمول در آرنج ها، ساق پا یا انگشتان پدیدار 
می شوند، اگرچه امکان شکل گیری آنها در هر قسمتی از 

بدن انسان وجود دارد. 
چیزهای  چه  پوست  زیر  کلسیم  رسوبات  علائم 

هستند؟ 
رسوبات کلسیم زیر پوست به تدریج و بدون نشانه یا 
علامتی خاص پدیدار می شوند. با این وجود، نشانه ها و 
علائم یک بیماری زمینه ای که موجب شکل گیری رسوبات 

کلسیم می شود، ممکن است قابل مشاهده باشند. 
از نشانه های رایج رسوبات کلسیم می توان به موارد زیر 

اشاره کرد: 
جوش ها یا برآمدگی های سفید یا زرد رنگ در پوست 

وجود دارند. 
آنها سفت هستند زیرا کلسیم اغلب توده های سخت ایجاد 

می کند. 
اگر این توده ها سوراخ شوند مایعی گچ مانند از آنها تخلیه 

می شود. 
ممکن است حساسیت به لمس و حتی درد در ناحیه 

تحت تاثیر قرار گرفته شکل بگیرد. 
در مواردی که رسوبات کلسیم بزرگ در نزدیکی مفاصل 
شکل گرفته اند، امکان سفتی مفصل وجود دارد، که قابلیت 

حرکت مفصل را به میزان چشمگیری محدود می سازد. 
در موارد شدید رسوبات کلسیم، قانقاریا پوستی ممکن 

است در ناحیه تحت تاثیر قرار گرفته شکل بگیرد. 
دلایل شکل گیری رسوبات کلسیم در پوست چه 

چیزهایی هستند؟ 
بر اساس دلیل زمینه ای، چهار نوع متفاوت از کلسینوز 

وجود دارند: 
آتروژنیک کلسینوز کوتیس 

آتروژنیک کلسینوز کوتیس به واسطه استفاده از برخی 
داروها و حتی دنبال کردن برخی فرآیندهای پزشکی شکل 
می گیرد. گاهی اوقات آتروژنیک کلسینوز کوتیس زمانی که 
مصرف این داروها قطع می شود، بهبود می یابد. از دلایل 

این شرایط می توان به موارد زیر اشاره کرد: 
تزریق فسفات و کلسیم - استفاده طولانی مدت از خمیر 
الکترود حاوی کلسیم - خون گرفتن مکرر از پاشنه پا - 

ایدیوپاتیک کلسینوز کوتیس 
این شرایط به دلایلی نامعلوم رخ می دهد، و از این رو، 
دلیل واقعی یا عواملی که موجب تشکیل رسوبات کلسیم 
زیر پوست می شوند، ناشناخته هستند. سطوح فسفات و 
کلسیم در بدن نیز عادی هستند. همچنین، هیچ آسیب 
بافتی که می تواند به تجمع کلسیم زیر پوست منجر شود، 
رخ نداده است. افراد مبتلا به ایدیوپاتیک کلسینوز کوتیس 
هیچ دارویی مصرف نکرده یا به تازگی هیچ فرآیند پزشکی 
که می تواند به شکل گیری کلسینوز منجر شود را تجربه 

نکرده اند. 
دیستروفیک کلسینوز کوتیس 

این شرایطی زمانی رخ می دهد که بافت آسیب دیده 
باشد و شایع ترین نوع کلسینوز محسوب می شود. به طور 

معمول، التهاب، مرگ بافت یا حتی بدخیمی به تجمع 
رسوبات کلسیم زیر پوست منجر می شوند. دلایل شایع 

دیستروفیک کلسینوز کوتیس شامل موارد زیر می شوند: 
آسیب دیدگی پوست - عفونت های پوستی - بیماری های 

بافت همبند - پانکولیت - سیاهرگ های واریسی 
آکنه - تومورها - متاستاتیک کلسینوز کوتیس 

این شرایط با فسفر و کلسیم اضافی پیوند خورده است. 
هر شرایط پزشکی یا عامل مرتبط با فزونی فسفر یا فزونی 
کلسیم می تواند به شکل گیری این نوع از کلسینوز منجر 
شود. از دلایل شایع متاستاتیک کلسینوز کوتیس می توان 

به موارد زیر اشاره کرد: 
نارسایی کلیوی - سارکوئیدوز - سندرم پارانوپلاستی 

پرکاری پاراتیروئید - سندرم شیر-قلیا - کلسیفیلاکسی 
ویتامین D بیش از حد - چگونگی درمان رسوبات کلسیم 
رسیدگی به رسوبات کلسیم می تواند به واقع آزاردهنده 

باشد، زیرا اغلب به سختی درمان می شوند. 
داروها 

به گزارش گروه سلامت عصر ایران ،برای مصرف دارو ابتدا 
باید با پزشک مشورت کنید. وی ممکن است داروهایی 
مانند استروئیدها که سیستم ایمنی را سرکوب خواهند 
کرد، تجویز کند. از دیگر داروهای رایج برای درمان رسوبات 
کلسیم زیر پوست می توان به مسدودکننده های کانال 
کلسیم، آنتی اسیدهای آلومینیوم، و دی فسفونات ها اشاره 
کرد. وارفارین نیز به ویژه اگر رسوبات کلسیم در مراحل اولیه 

قرار داشته باشند، می تواند موثر باشد. 
برخی بیماری ها یا شرایط پزشکی می توانند عامل شکل 
این  مدیریت  باشند.  پوست  زیر  کلسیم  رسوبات  گیری 

بیماری ها می تواند به برطرف شدن مشکل کمک کند. 
لیزر درمانی 

لیزر درمانی اغلب برای درمان رسوبات کلسیم جزئی موثر 
است. لیزر درمانی دی اکسید کربن شامل استفاده از انرژی 
نوری می شود که به پوست نفوذ می کند، و نسبتا یا به طور 

کامل کلسینوز کوتیس را از بین می برد. 
گزینه درمانی دیگر برای کلسینوز کوتیس یونتوفورزیس 
است که شامل استفاده از سطوح کم جریان الکتریکی برای 
تحویل مستقیم داروهایی مانند کورتیزون به ناحیه تحت 
تاثیر قرار گرفته پوست می شود و از این طریق رسوبات 

کلسیم حل می شوند. 
عمل جراحی 

در موارد شکل گیری رسوبات کلسیم بزرگ در زیر پوست، 
ممکن است به عمل جراحی برای خارج کردن آنها نیاز 
است که رسوبات  نیاز  زمانی  اغلب، عمل جراحی  باشد. 
کلسیم دردناک شده اند، محدوده حرکت مفاصل در بدن را 
کاهش داده اند یا به صورت خوشه ای پدیدار شده اند. با این 
وجود، باید به این نکته توجه داشته باشید که عمل جراحی 
یک راه حل دائمی محسوب نمی شود و رسوبات کلسیم می 

توانند بار دیگر شکل بگیرند. 
همچنین آسیب ناشی از جراحی می تواند کلسیفیکاسیون 
را تحریک کند، که می تواند به شکل گیری رسوبات کلسیم 
بیشتر زیر پوست منجر شود. پزشک احتمالا زمانی عمل 
جراحی را توصیه خواهد کرد که گزینه های درمانی دیگر 

شکست خورده باشند. 
دبریدمان جراحی 

رسوبات  درمان  برای  دیگری  گزینه  جراحی  دبریدمان 
کلسیم است، که باید با مشورت با پزشک صورت بگیرد. 
دبریدمان جراحی شامل برداشتن بافت با چاقو یا قیچی می 
شود. دبریدمان آنزیمی گزینه ای دیگر است که دبریدمان 
جراحی و استفاده از برخی پمادهای موضعی روی ناحیه 
تحت تاثیر قرار گرفته پوست را ترکیب می کند. جنبه منفی 
این روش های درمانی این است که نمی توانند از شکل 

گیری رسوبات کلسیم در آینده پیشگیری کنند. 
ماساژ 

افرادی بسیاری به این نکته پی برده اند که ماساژ ناحیه 
تحت تاثیر قرار گرفته با روغن زیتون و همچنین ژل موضعی 
یا کرم آلوئه ورا در درمان رسوبات کلسیم موثر است. آنها 
پوست را نرم و لطیف می سازند. هنگامی که به طور منظم 
استفاده شود، رسوبات کلسیم با گذشت زمان ناپدید خواهند 

شد. 
رژیم غذایی مناسب 

کاهش میزان مصرف کلسیم ممکن است به بهبود شرایط 
کمک کند. بر همین اساس، از مصرف برخی مواد غذایی 
و   A ویتامین حاوی  غذاهای  یا  لبنی  محصولات  مانند 
ویتامین E باید پرهیز شود. همچنین، از مصرف آبمیوه های 

غنی شده با کلسیم نیز باید اجتناب کرد.

رسوبات کلسیم در پوست؛ نشانه، دلیل، درمان 

 

شیشه ای که در کمتر از 1 دقیقه 
تغییر رنگ می دهد نتایج یک بررسی جدید تایید می کند که انسان 

ها می توانند در حین خواب از طریق استفاده از 
گوشی و شنیدن برخی مطالب آنها را فرابگیرند.

در   Pierre et Marie Curie دانشگاه  محققان 
و  ثبت  به  قادر  انسان  حافظه  گویند  می  پاریس 
یادگیری اطلاعاتی است که از طریق حس شنوایی 
در زمان خواب دریافت می کند. البته این امر در 

مراحل خاصی از خواب اتفاق می افتد.
این پژوهشگران در جریان یک آزمایش، افراد در 
حال خواب را در معرض اصواتی با فرکانس های 
فراوان با شدت برابر قرار دادند. الگوی تن این اصوات 
نیز متناوب بود. آنان سپس از طریق تحلیل واکنش 
های رفتاری و ثبت فعالیت های الکتریکی مغز ثابت 
کردند که افراد مورد آزمایش الگوهای اصوات پخش 

شده را یاد گرفته اند.
افتاد که  اتفاق  از خواب  اتفاق در مقطعی  این 
سوژه های آزمایش بدن و چشمانشان را حرکت 

می دادند، بیشتر خواب می دیدند و سریع تر نفس 
می کشیدند. البته یادگیری در جریان عمیق تر 
شدن خواب و همزمان با کاهش فعالیت عضله ها 

نیز رخ داد.
اما مشکل اصلی این است که وقتی خواب کاملا 
عمیق می شود، روندی معکوس اتفاق می افتد و 
فرد آنچه را که در مراحل ابتدایی خواب آموخته 
فراموش می کند. لذا شرط حفظ دانسته های زمان 
خواب این است که فرد قبل از عمیق شدن خوابش 

بیدار شود.
چالش دیگر این است که تلاش برای وادار کردن 
مغز به یادگیری در زمان خواب ممکن است هم بر 
کیفیت خواب تاثیر منفی بگذارد و هم پیامدهای 
نامطلوبی برای مغز انسان داشت باشد و لذا هنوز 
مشخص نیست هزینه های این کار مقرون به صرفه 
باشد. لذا دانشمندان فعلا قصد دارند از این شیوه 
استفاده های محدودی به عمل آورند و به عنوان 
مثال از آن صرفا برای ارسال سیگنال هایی به مغز 
از سیگارکشیدن  برای متنفرشدن  افراد سیگاری 

استفاده کنند.

با ابداع یک فناوری جدید برای تولید باتری خودروهای برقی، هم مسافت 
طی شده توسط این خودروها با یک بار شارژ تا 70 درصد افزایش می یابد و 

هم قیمت آنها کاهش می یابد.
 کریستینا لامپه انرود شیمی دان سوئدی موفق به ثبت اختراعی در زمینه 
تولید باتری های برقی شده که ملکه باتری ها نامیده می شود. مهم ترین 
دستاورد وی مربوط به نحوه تولید و بسته بندی بلوک های باتری هاست که 

باعث افزایش توان ذخیره سازی آنها می شود.
وی در این مورد گفته است: روشی برای کنارهم قراردادن سیلندرهای باتری 
ها ابداع کرده ایم که باعث می شود آنها بسیار نزدیک به هم قرار بگیرند و 
همراه با مواد ضد احتراق و عایق حرارتی در یک کپسول سرامیکی جای گیرند. 
کپسول یاد شده در درون یک سیلندر آلومینیومی جای می گیرد تا خنک 
شدن آن به صورت بهینه صورت بگیرد. از این طریق تولید انرژی با استفاده از 

هر واحد باتری افزایش چشمگیری می یابد.
این مخترع قبلا گفته بود که تولید باتری در قالب بلوک های جداگانه را از 
بلوک های بازی لگو الهام گرفته است. بسته باتری خودروهای برقی که به این 
شیوه تولید می شود، از نظر ابعاد تفاوتی با باتری های دیگر ندارد. تلاش برای 
تکمیل این فناوری از سال 2012 آغاز شده و این مخترع به همین منظور 

شرکتی به نام Cadenza Innovation را به ثبت رسانده است.
وی می گوید استفاده از این باتری در خودروهای ساخت تسلا برد آنها را 
با یک بار شارژ تا 70 درصد افزایش می دهد، البته باتری های مذکور بر روی 
خودروهای دیگر هم قابل نصب هستند. دو طرف هم اکنون در حال مذاکره 

برای استفاده از این باتری ها در تولیدات آتی تسلا هستند.

تهران جنوب  واحد  اسلامی  آزاد  دانشگاه  محققان 
فاز  در  نانوجاذب هایی  نیرو  پژوهشگاه  همکاری  با 
آزمایشگاهی تولید کردند که در نیروگاه های تولید برق 
حرارتی می توانند با راندمان بالا روغن های آلاینده  آب را 

از آب جدا کنند.
در صنایع مختلف از جمله نیروگاه های تولید برق، آب 
یکی از مهمترین سیالات خنک کننده محسوب می شود. 
با توجه به بحران کم آبی در کشور نیاز است تا جهت 
صرفه جویی در منابع آبی و کاهش هزینه های تولیدی 
در این صنایع از هدررفت آب های مصرفی در بخش های 

مختلف جلوگیری شود.
برای رفع این چالش محققان دانشگاه  آزاد واحد تهران 
برای  را  راهکاری  نیرو  پژوهشگاه  همکاری  با  جنوب 
کاهش هزینه های تولید در نیروگاه ها با استفاده از نانو 

فناوری ارائه کردند.
آرش الماسیان، عضو مرکز تحقیقات فناوری نانوی 
دانشگاه آزاد اسلامی واحد تهران جنوب در این باره 
گفت: از آنجا که ورود ترکیبات روغنی به منابع آب باعث 
آلودگی و غیر قابل مصرف شدن آن می شود، در پژوهش 
حاضر با استفاده از فناوری نانو اقدام به تولید جاذب 

نانولیفی جهت حذف این ترکیبات از آب شد.
وی ظرفیت جذب بالا، قابلیت بازیابی و استفاده مجدد 
تا حدود 10 بار را از مهمترین ویژگی های این نانوجاذب 
عنوان کرد و ادامه داد: با توجه به نتایج حاصل شده در 
بخش آزمایشگاهی در خصوص میزان جذب، پیش بینی 
می شود جاذب تهیه شده توانایی حذف مقدار زیادی از 

ترکیبات آلاینده را بدون نیاز به تعویض داشته باشد.
الماسیان هدف اصلی انجام این طرح را به کارگیری 
آن در نیروگاه های تولید برق حرارتی عنوان کرد و افزود: 
در این نیروگاه ها میزان قابل توجهی از آب در مراحل 
مختلف به ترکیبات روغنی آلوده می شود و عملا این 
آب جهت استفاده در مراحل دیگر قابل استفاده نیست. 
این آلودگی از تماس بخار آب با سوخت های مصرفی در 
نیروگاه های حرارتی که عمدتاً مازوت و گازوئیل هستند، 

ناشی می شود.
به گفته وی، مازوت به عنوان اصلی ترین سوخت این 
نیروگاه ها دارای ویسکوزیته بسیار بالایی است و بر این 
اساس به منظور امکان جابجایی و سیالیت از بخار آب 
برای گرم کردن آن استفاده می شود. در این برخورد 
مقداری از سوخت وارد بخار شده که پس از کندانس 

شدن آب به این ترکیبات آلوده می شود.
عضو هیات علمی دانشگاه آزاد اسلامی خاطرنشان 
کرد: از این نانوجاذب می توان افزون بر نیروگاه ها در 
بخش تصفیه  آب و پساب، در صنایع درگیر با این نوع 
آلودگی مانند پالایشگاه های نفت و پتروشیمی و صنایع 

تولید روغن نیز استفاده کرد.
وی اضافه کرد: هم اکنون امکان استفاده از نانوجاذب 
مقیاس  روغنی در  ترکیبات  تهیه شده جهت حذف 
به  توجه  با  ولی  است؛  مطالعه  حال  در  نیمه صنعتی 
و  آن  مجدد  استفاده  قابلیت  و  بالا  جذب  ظرفیت 
همچنین طول عمر بالایی که دارد، پتانسیل استفاده از 

آن در مقیاس های بزرگتر نیز وجود دارد.
محقق این طرح با بیان اینکه این نانوجاذب از پلیمر 
از فرایند  با استفاده  پلی اکریلونیتریل اصلاح شده و 
الکتروریسی ساخته شده است، اظهار کرد: این ماده 

دارای ویژگی فوق آبگریزی و فوق روغن دوستی  است.
به گفته وی، نتایج آزمون انجام شده جهت تعیین 
قابلیت استفاده مجدد جاذب نشان می دهد بعد از انجام 
10 سیکل جذب، ظرفیت جذب روغن تنها در حدود 

15 درصد افت می کند.

ترک سیگار در خواب!

تولید ملکه باتریها برای خودروهای برقی

مصرف 10 باره نانوجاذب محققان کشور در جداسازی آلاینده های آب در نیروگاه ها

دانشمندان دانشگاه استنفورد موفق به توسعه پنجره های دینامیکی شدند که 
می توانند در طول زمانی کمتر از یک دقیقه از حالت شفاف به حالت مات و مجددا به 

حالت اولیه تغییر کرده و در طول زمان تخریب نخواهند شد.
نمونه های اولیه ایجاد شده توسط محققان دانشگاه استنفورد در ایالات متحده، 
شامل صفحات شیشه ای رسانا بوده که مجهز به یون های فلزی است که در پاسخ به 

جریان الکتریکی در سطح آن پخش شده و نور را مسدود می کنند.
به گفته محققان این پژوهش، پنجره های دینامیک پتانسیل تغییر رنگ پنجره 
خانه ها، شیشه اتومبیل ها و موارد دیگر را داشته و علاوه بر این هزینه های گرمایش 

و خنک سازی را کاهش داده و نیاز افراد برای استفاده از پرده را برطرف می کنند.
پنجره های هوشمندی که در حال حاضر در بازار وجود دارند، مانند آنهایی که در 
خطوط هوایی مورد استفاده قرار می گیرند، از موادی مانند اکسید تنگستن ساخته 

شده اند که در هنگام شارژ  با برق تغییر رنگ می دهند.
اما مسئله این است که این مواد گرانقیمت بوده و همچنین مدت زمان مورد نیاز 
برای تغییر رنگ و مات شدن آنها زیاد است. اما محققان دانشگاه استنفورد در این 

پژوهش از رویکردی کاملا متفاوت بهره گرفته اند.
نمونه اولیه این فناوری جدید از طریق حرکت مس و یک فلز دیگر در یک محلول 
بر روی یک ورق از اکسید ایندیوم قلع شفاف، که توسط نانوذرات پلاتین اصلاح شده، 

نور را مسدود می کند.
هنگامی که این پنجره در حالت شفاف باشد، حدود 80 درصد از نور طبیعی اطراف 
را به داخل راه می دهد و هنگامی که تاریک و کدر شود تنها 5 درصد از نور را انتقال 

می دهد.
محققان این پنجره را حداقل 5,500  بار تاریک و روشن کردند و دریافتند که هیچ 
تغییری در انتقال نور نشده که همین امر نشان دهنده طراحی با دوام این پنجره ها 

است.

باتری هایی که می توانند با عرق بدن کار کنند
یک تیم تحقیقاتی چینی موفق به ساخت نوع جدیدی از باتری انعطاف پذیر شدند 

که نه تنها عاری از مواد شیمیایی خطرناک بوده، بلکه می تواند با آب شور نیز کار کند.
 این تیم موفق به توسعه دو نوع مختلف از باتری شده که یکی از آنها به شکل تسمه و 

کمربند و دیگری به شکل نانو لوله است.
این محققان در ساخت باتری های جدید خود به جای فشرده سازی الکترولیت های 

مضر در آنها از مواد شیمیایی نسبتا بدون ضرر مانند سدیم سولفات استفاده کردند.
بنا به گزارشات به دست آمده، فرمول سولفات بر روی سه محلولی که محققان آنها 
را مورد آزمایش قرار دادند، بهترین عملکرد را از خود نشان داد و نتایجی مشابه با نوع 

عملکرد یک باتری لیتیوم یون داشت.
این باتری ها بسیار قوی بوده و نمونه تسمه شکل آن پس از 100 بار خم شدن، 

همچنان به کار خود ادامه داد.
محققان بر این باورند از آنجایی که این باتری ها می توانند با مایعات مبتنی بر سدیم 
کار کنند، ممکن است در نهایت بتوان از آنها به عنوان یک فناوری که با عرق بدن نیز 

کار می کند استفاده کرد.
یکی از محققان این پژوهش به نام " یونگنگ وانگ" در یک بیانیه اظهار می کند که 
این باتری ها همچنین می تواند دارای کاربردهای پزشکی مفید باشد. او بیان کرد: "ما 
می توانیم این الکترودهای فیبر شکل را در بدن انسان مخصوصا برای مناطقی که برای 

استفاده از داروهای تزریقی دچار مشکل می شویم استفاده کنیم."
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مدیرکل میراث فرهنگی استان قم  تاکید کرد:

استفاده از همه ظرفیت ها برای توسعه 
گردشگری در روستای قاهان 

مدیرکل میراث فرهنگی،  صنایع دستی و گردشگری استان قم با اشاره به انتخاب 
قاهان به عنوان روستای هدف توسعه گردشگری از به کارگیری همه ظرفیت ها 

برای توسعه این روستا خبر داد. 
عیسی رضایی با اشاره به سیاست سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری در ترویج بوم گردی در گردشگری، اظهار کرد: در راستای این سیاست 
هر استان روستاهایی را به عنوان نقاط هدف توسعه گردشگری با معیارهای 
بوم گردی معرفی می کنند. به گفته مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری استان قم روستای قاهان در بخش خلجستان بعد از انجام مطالعات 
تخصصی ظرف مدت چند سال به عنوان روستای هدف گردشگری استان قم 
معرفی شده است. وی با اشاره به اینکه 73 روستا در سطح کشور با تفاهمنامه ای 
که وزارت کشور با سازمان میراث فرهنگی منعقد کرد انتخاب شدند، تصریح کرد: 
روستای قاهان نیز در استان قم در فاز اول به عنوان اولین روستا انتخاب شده اما 
محدودیتی در این زمینه نداریم و با توجه به پتانسیل های موجود می توانیم تعداد 
این روستاها را افزایش دهیم. رضایی، روستاهای کاندید هدف توسعه گردشگری 
در استان قم را نام برد و افزود: روستاهای فردو، انجیله، قلعه چم، بنابر، دستگرد، 
محمدآباد کاج، طینوج، وشنوه و قاهان روستاهای کاندید انتخاب روستای هدف 
گردشگری بودند که در  نهایت روستای قاهان با توجه به معیارهای فرهنگی 

گردشگری به وزارت کشور و سازمان میراث فرهنگی و گردشگری معرفی شد.
به معرفی  استان قم  مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
روستای قاهان پرداخت و گفت: این روستا از توابع بخش خلجستان است در 81 
کیلومتری شهر قم واقع شده و با دارا بودن آب و هوایی ییلاقی و بهره مندی از 
دره ای با طول 30 کیلومتر جاذبه طبیعی منحصر به فردی در منطقه ایجاد کرده 
است که گردشگران بسیاری را به خود جذب می کند. وی افزود: در این دهستان 
حدود 20 قنات وجود دارد که آب روستا به وسیله آن تأمین می شود و به دلیل آب 
و هوای معتدل و دارا بودن جاذبه های طبیعی از جمله باغ های بسیار زیبا، رودخانه، 
چشمه و سایر جاذبه های طبیعی ظرفیت های بسیار بارزی برای جذب گردشگر 
دارد. رضایی با اشاره به فواید توسعه گردشگری روستایی، اظهار کرد: با توجه به 
رشد و توسعه روستاها در صنعت گردشگری می توان تا حد زیادی از مهاجرت 
جوانان از روستا جلوگیری کرد و حتی در برخی مواقع رواج گردشگری می تواند به 

مهاجرت معکوس منجر شود.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم با تأکید بر اهمیت 
دارا بودن معیارهای توسعه روستایی در روستاهای هدف گردشگری در سراسر 
کشود، تصریح کرد: رونق و توسعه اشتغال از جمله ضرورت هایی است که روستای 

هدف گردشگری باید از آن بهره مند شود.
رضایی ایجاد اشتغال و از بین رفتن بیکاری در این روستاها را از اولویت های 
توسعه نام برد و تأکید کرد: به موازارت این مسئله اگر در زمینه اشتغال مشکل 
به سرویس  نیاز  از جمله  زیرساخت ها  سایر  ایجاد  برای  بود  روستا حل شده 
بهداشتی، نمازخانه وفضای سبز تلاش می شود تا جایی که روستا به یک محیط 

کامل و مناسب گردشگری بدل شود.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم توسعه روستاهای 
هدف گردشگری را یک کار بین دستگاهی برشمرد و افزود: در این امر همه 
دستگاه های ذی ربط از جمله استانداری ها، بخشداری ها و فرمانداری ها و سایر 
دستگاه های خدماتی از جمله برق، گاز و آب از سوی وزارت کشور موظف شده اند 

که امکانات خود را برای توسعه روستاها به کار بگیرند.

مدیر حج و زیارت استان قم:

زائران اربعین  جهت اخذ گذرنامه اقدام کنند
مدیر حج و زیارت استان قم گفت: باید اطلاع رسانی های لازم انجام شود تا زائران 
اربعین حسینی برای اخذ گذرنامه ها هر چه زودتر اقدام کنند و کار را به ایام اربعین 

محدود نکنند.
اکبر رضایی با اشاره به اینکه امسال هیچ فردی حق ورود به ساختمان دفتر 
خدمات کنسولی را نخواهد داشت، اظهار کرد: این تصمیم در راستای این است که 

از نظر امنیتی با مشکل خاصی مواجه نباشیم.گ
از  برخی مجموعه ها  با مسؤولان  امسال نشستی  امیدواریم  اضافه کرد:  وی 
جمله حوزه علمیه و جامعه المصطفی داشته باشیم چرا که برای پیگیری ویزاهای 
مورد نیاز اعضای این مجموعه ها دفاتر اختصاصی درنظر گرفته خواهد شد، این 
مجموعه ها باید نمایندگان خود را مشخص کنند تا برای آنها کارت های شناسایی 

صادر شود.
مدیر حج و زیارت استان قم با تاکید بر اینکه سال گذشته در مورد دفاتر غیر مجاز 
مشکلات بسیاری داشتیم، تصریح کرد: امیدواریم امسال نشستی با دستگاه های 
مرتبط داشته باشیم تا دفاتر فاقد مجوز زیارتی و برخی دفاتر که با سامانه سماح 

ارتباط ندارند شناسایی شوند و مشکل آنها رفع شود.
وی با بیان اینکه امسال بسته امنیتی مشخصی برای اربعین درنظر گرفته شده 
است، عنوان کرد: جلسات لازم با موکب ها برگزار می شود تا آنها در مباحث مورد 

نیاز از جمله سرقت و فعالیت فرقه های انحرافی آگاهی لازم را داشته باشند.
رضایی از حضور میلیونی زائران در کشور عراق یاد کرد و گفت: امیدواریم شیعه 
در راهپیمایی اربعین حسینی به عنوان نماد نظم و امنیت به جهانیان معرفی شود.

وی با اشاره به اینکه هر ساله به علت دریافت نکردن ویزا توسط برخی از افراد 
در مرزها با مشکلات مختلفی روبه رو هستیم، مطرح کرد: باید اطلاع رسانی های 
لازم انجام شود تا افراد برای صدور گذرنامه ها هر چه زودتر اقدام کنند و کار را به 
ایام اربعین محدود نکنند؛ هر چند در روزهای نزدیک به اربعین نیروهای صدور 
گذرنامه در نیروی انتظامی کار خود را شبانه روزی دنبال می کنند اما حجم صدور 

ویزا و گذرنامه بسیار بالاست.
مدیر حج و زیارت استان قم یادآور شد: در ایام اربعین باید در داخل استان قم 

نیز برای استقبال از زائران آمادگی مطلوبی داشته باشیم.

رئیس مرکز 122 آبفای قم  اعلام کرد

پاسخگویی به بیش از 65 هزار تماس
رئیس مرکز 122 آبفای قم از پاسخگویی به بیش از 65 هزار تماس مشترکین 
در چهار ماهه نخست سال جاری خبر داد و از ارائه خدمات شرکت آب و فاضلاب 

به صورت شبانه روزی توسط این مرکز خبر داد.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم، علی اصغر جعفری با 
اشاره به اهمیت ارائه خدمات و پاسخگویی به نیازهای مشترکین آب و فاضلاب به 
صورت غیرحضوری اظهار داشت: در همین راستا وجود یک مرکز برای پاسخگویی 
به درخواست های فوریتی و غیر فوریتی یک ضرورت به شمار می رود.وی با بیان 
اینکه شرکت آب و فاضلاب استان قم به عنوان یکی از شرکت های پیشرو در 
این زمینه در سطح کشور مطرح است، یادآور شد: مرکز 122 قم با سه بخش 
پاسخگویی و ثبت درخواست، پیگیری و رسیدگی به شکایات و اطلاع رسانی و 
نظرسنجی فعالیت می کند.رئیس مرکز 122 آبفای قم در ادامه به ارائه گزارشی از 
عملکرد این مرکز در چهار ماه نخست سال جاری پرداخت و گفت: در این مدت 
بیش از 65 هزار تماس با این مرکز گرفته شده است که بیش از 58 هزار مورد از 
این تماس ها مرتبط با خدمات شرکت آب و فاضلاب بوده است.وی با بیان اینکه 
بیش از 32 هزار تماس مربوط به حوزه بهره برداری بوده است، خاطرنشان کرد: این 
تماس ها بیشتر در خصوص حوادث و اتفاقات بوده است که اکیپ های رسیدگی 
به حوادث نیز سریعاً به محل اعزام شده اند.جعفری همچنین یادآور شد: حوزه های 
امور مشترکین با حدود 23 هزار مورد، معاونت مهندسی با هزار و 500 مورد و 
حوزه مدیرعامل نیز با حدود 750 مورد در رتبه های بعدی تعداد تماس قرار دارند.

وی همچنین از هزار و 273 مورد نظرسنجی از مشترکین در چهار ماهه نخست 
سال جاری خبر داد و گفت: در بخش شکایات و پیگیری نیز 342 تماس داشتیم 
که 357 مورد شکایت و 85 مورد نیز پیگیری بوده است.رئیس مرکز 122 آبفای 
قم با بیان اینکه در حوزه پیگیری شکایات مشترکین یک روند سیستم سه سطحی 
را تعریف کردیم، یادآور شد: در این روند 85 درصد از مشکلات در سطح نخست 
که اجرایی و عملیاتی است برطرف شده و نتیجه به مردم اعلام می شود.وی افزود: 
حدود 12 درصد از مشکلات در سطح دوم که معاونت ها است برطرف شده و 
حدود سه درصد نیز در سطح مدیرعامل مورد رسیدگی قرار می گیرد.جعفری 
یادآور شد: در مجموع 90 درصد از شکایات طی یک هفته تا 10 روز رسیدگی 
و نتیجه به مشترکین اعلام می شود. وی با اشاره به اینکه در چهار ماهه نخست 
سال جاری بیش از هزار و 100 مورد تماس غیر فوریتی داشتیم، تاکید کرد: این 
تماس ها در حوزه امور مشترکین و خدمات فروش و پس از فروش بوده است.

رئیس مرکز 122 آبفای قم در پایان با اشاره به تلاش برای توسعه ارائه خدمات 
غیرحضوری آبفا به مردم از طریق مرکز 122 به ویژه در بخش فروش و خدمات 
پس از فروش اظهار داشت: در حال حاضر نیز این قابلیت وجود دارد و مردم 
می توانند در هر ساعت از شبانه روز درخواست های خود را از طریق شماره تلفن 

122 مرکز ثبت کنند.

ضرورت آگاهی بخشی در مورد حوادث غیر مترقبه

مدیریت قبل از بحران!
وحید حاج سعیدی

سونامی،  بهمن،  طوفان،  زمین،  رانش  زلزله،  سیل، 
انفجار، آتش سوزی، خشکسالی و بلایایی از این دست، 
توانایی  بشر  موارد،  از  بسیاری  حوادثی هستند که در 
جلوگیری از بروز آنها را ندارد.  حوادث غیر مترقبه در 
همه جای دنیا بدون اطلاع قبلی رخ می دهند و به قولی 
حادثه در هیچ جای دنیا خبر نمی کند! هیچ کشوری نیز 
)حتی پیشرفته ترین کشورها( از گزند آسیب های حوادث 
غیر مترقبه در امان نیست اما نحوه مواجهه با این بلایا 
و حوادث و تلاش در جهت کاهش آسیب های اولیه و 
ثانویه در کشورهای مختلف، متفاوت است. به جرات می 
توان گفت » مدیریت قبل از بحران« و داشتن آمادگی 
در  راهکار  ارزان ترین  و  بهترین  حوادث  بروز  زمان  در 
جلوگیری از بروز حوادث ثانویه، نجات جان مجروحان، 
کاهش خسارات به واحدهای مسکونی، تجاری، مزارع و 

... باشد. 
پیشگیری و توجه به زیر ساخت ها

بدون شک مطالعه حوزه سرزمینی از سوی نهاد های 
سوزی،  آتش  سیل،  احتمال  بروز  خصوص  در  متولی 
تصادف و ... می تواند در کاستن اثرات موثر باشد و یا 
حتی در مواقعی مانع از بروز حوادث ناگوار شود. لایروبی 
مسیل ها، ساخت کانال های انحرافی، دیوار کشی، نصب 
رویه  بی  قطع  از  جلوگیری  دهنده،  هشدار  تابلوهای 
درختان، کاشت درخت،  و ... بخشی از اقداماتی است 
که می تواند در کاهش اثرات بلایای طبیعی نظیر سیل 
در مسیر های کوهستانی و جنگلی موثر باشد. در واقع 
اگر مدیریت قبل از بحران صورت پذیرد، شاید بحرانی به 

وجود نیاید که نیاز به مدیریت باشد! 
آموزش حلقه مفقوده بحران های طبیعی

نبود آگاهی از خطرات بروز چنین حوادثی و جدی 
گرفته نشدن این مقوله از سوی برخی افراد یکی دیگر از 
معضلاتی است که باید به طور جدی به آن پرداخته شود. 
هر چند در سال های اخیر اقداماتی در خصوص آموزش 
شهروندان در مواجهه با حوادث و بلایای طبیعی و غیر 
طبیعی از طریق رسانه ملی و آموزش و پرورش صورت 
تأثیرگذار  آموزش  مقدار  این  شک  بدون  ولی  گرفته، 
نبوده و هنوز برای عده کثیری از مردم، عبور از مسیر 
های خطرناک، ادامه سفر، اقامت در محل حادثه دیده، 

ماجراجویی، جنبه های سرگرمی و هیجان در این گونه 
حوادث، بیش از سایر موارد حیاتی و ضروری اهمیت دارد.  
شاید کمتر کسی این نکته را بداند که در بیشتر خودروها 
ارتفاع 15 سانتی متر آب می تواند به کف خودرو برسد و 
کنترل آن را مختل کند و حتی باعث توقف حرکت آن 
شود و یا ارتفاع آب در حد 30 سانتی متر، بیشتر خودروها 
را شناور می کند و 60 سانتی متر آب در حال حرکت، 

می تواند هر خودرویی را شناور سازد.
ضرورت آگاهی بخشی در مورد حوادث غیر 

مترقبه
بدون شک بعد از بروز هر کدام از حوادث غیر مترقبه 
خطرات و تبعات ثانویه جان و اموال افراد گرفتار و سایرین 

را تهدید می کند.
خطر بروز مجدد سیل، انفجار، رانش زمین، پس لرزه و 
... از جمله حوادث ثانویه هستند که معمولا امکان رخداد 
آن ها بعد از حوادث اصلی وجود دارد. بنابراین آگاهی بخشی 
به مردم و جلوگیری از ورود افراد غیر مسئول به منطقه 
خطر از ضروریات در زمان بروز حوادث غیر مترقبه است. 

متأسفانه بعد از بروز حوادث این چنینی بسیاری از مردم 
به منظور تماشا یا عکسبرداری و فیلمبرداری وارد محل 
حادثه شده و خطراتی را برای خود، سایرین و گروه های 

امداد و نجات ایجاد می کنند.
به محل  تماشا  برای  که  افرادی  اوقات حجم  گاهی 
این  که  است  حدی  به  می کنند،  مراجعه  حادثه دیده 
موضوع را در ذهن متبادر می سازند که صدا و سیما باید 
به صورت زنده موضوع را پوشش دهد و یا مسئولان صدا و 
سیما باید تضمین بدهند تا مجموعه کاملی از آسیب های 
ایجاد شده و مکان های تخریب شده را از صدا و سیمای 

استان پخش خواهند کرد! 
آموزش همگانی ارزان ترین و ساده ترین راهکار

از  مردم  ساختن  آگاه  و  همگانی  آموزش  چند  هر 
خطرات احتمالی و نحوه کمک رسانی به حادثه دیده گان 
ارزان ترین و ساده ترین راهکار در مدیریت این گونه حوادث 
به شمار می رود، ولی بی شک تلاش برای تغییر نگرش 
مردم در مواجهه با این گونه حوادث نیز از ضروریات است. 
در واقع آموزش نحوه مواجهه با بلایای طبیعی می تواند 

به عنوان اولین گام در کاستن تبعات ناشی از حوادث 
غیر مترقبه شود. نکته بعد سپردن زمام امور به مسئولان 
امر امدادرسانی و  از بروز حوادث است. چراکه در  بعد 
بازگشایی معابر و جلوگیری از ازدحام یکی از اصول اولیه 
و حیاتی محسوب می شود.  در سال های گذشته پروژه 
مشترک سازمان ملل متحد و سازمان مدیریت بحران، 
تحت  عنوان آموزش جوامع محلی با همکاری تعدادی 
محدود از تشکل های مردم نهاد استان برگزار شد اما به 

دلایل نامشخص این پروژه مردم محور متوقف شد.
 جلوگیری از تصمیمات جزیره ای و مقطعی

متأسفانه با وجود تلاش های ستاد مدیریت بحران در 
راستای ایجاد هماهنگی بین نهادهای مختلف، گهگاه 
شاهد بی برنامگی و اتخاذ تصمیمات خودسرانه از سوی 

برخی نهادهای دولتی و غیر دولتی هستیم.
شاید علت این امر جدی نگرفتن جلسات و همایش های 
مربوط به حوادث در طول سال باشد. بدون شک نگاه 
واقعیت  محور و جدی به همایش ها، مانورها و جلسات 
ستاد مدیریت بحران در استان و شهرستان ها می تواند 
مانعی برای جلوگیری از اقدامات دلسوزانه ولی ناکارآمد 

برخی نهادها باشد.
 سخن آخر؛

همان گونه که از نام حوادث غیر مترقبه بر می آید، بشر 
در بسیاری موارد هیچ نقشی در ایجاد و بروز آن ها ندارد 
ولی با اتخاذ برخی تدابیر، قبل و بعد از حادثه می توان 
از تبعات منفی این حوادث و آسیب های ناشی از آنها  
کاست.اجرای طرح های حفاظت و احیاء، احداث سیل 
رسوب  های  سد  احداث  تاخیری،  مخازن  نصب  بند، 
گیر کوچک، جلوگیری از قطع بی رویه درختان، کاشت 
درختان مختلف با استفاده از ظرفیت دانش آموزان در 
حاشیه رودخانه و دامنه کوه ها، جلوگیری از ساخت و 
ساز در حاشیه رودها، لایروبی منظم رودخانه ها ، احداث 
دیواره، کانال ها و مسیرهای فرعی، نصب تابلوهای هشدار 
دهنده و ... قبل از بروز حوادث طبیعی می تواند در کاهش 
آسیب های آن مؤثر باشد. از سوی دیگر پخش تصاویر و 
معرفی نقاط حادثه خیز بعد از حوادث توسط صدا و سیما 
به منظور آگاه سازی از خطرات احتمالی، آموزش مدیریت 
بحران در مدارس، برگزاری دوره های مختلف آموزشی، 
پزشکی و امدادی و ... می تواند در کاهش اثرات حوادث 

طبیعی بعد از حوادث نیز تأثیرگذار باشند.

هدی سادات پاک نهاد 

نقش زنان در زندگی به خصوص در تحکیم روابط همسران قابل انکار نیست .نقش 
یک زن در زندگی به قدری تاثیر گذار است که اخلاق و رفتار و گفتار او می تواند 
زندگی را پایدار کند و سرشار از عشق و محبت کند ویا زندگی رو فرو بپاشد و 
متزلزل کند لذا این امر خود نشان گر اهمیت مسئولیت خطیر زنان در عرصه حفظ، 
تداوم و تعادل یک رابطه ایده آل زناشویی است.یک زن با اخلاق و رفتار خود می 
تواند همسرش را از فرش به عرش ببرد و یا بالعکس. درست است که اخلاق و رفتار 
مردان هم بی تاثیر نیست اما این را بدانید که قریب به 90 درصد مردان نفوذ پذیرند 
به شرط آنکه شما نافذ خوبی باشید. به قول معروف مردها دو بار تربیت می شوند 
یک بار توسط والدینشان و یک بار توسط همسرشان.سعی کنید شیوه نفوذ همسرتان 
را خوب بشناسید و با تامل و سنجیده در این مسیر گام بردارید. برای این کار بهتر 
است از دوران عقد شروع کنید و مردتان را از همان دوران همانطور که می خواهید 
بار بیاورید! می پرسید چگونه؟! یکسری شگردهای همسرداری و سیاست های زنانه 
وجود دارد که کاملا سری و محرمانه است و تنها جهت ارتقا در استقامت پایه های 

یک زندگی مشترک در محور روابط همسران بیان می شود.
خانم های با سیاست بدانند

خانم های با سیاست می دانند که زندگی را نباید تنهایی پارو زد ؛یعنی چه؟

یعنی اینکه نباید بار زندگی را از نظر محبتی به تنهایی به دوش کشید. باید به مرد 
هم فرصت داد خودش را نشان دهد. باید یک وقت هایی عقب بکشیم و بگذاریم مرد 
جای خالی محبت راحس کند! اگر دایما  محبت پشت محبت باشد! خب برایش 
عادی می شود! و محبت مان تکراری میشود.به جاش محبت کنید و به جا و به 

موقع سکوت کنید...
به مردها گاهی باید فرصت داد...

یک سیاست برای ایجاد احترام  متقابل
یک سیاست برای ایجاد احترام  متقابل در زندگی این است که اگر کسی جایی 
دعوتتان کرد تنهایی تصمیم گیری نکنید حتی اگر جواب همسرتان را می دانید ،حتی 

اگر او همیشه بدون نظر شما تصمیم می گیرد.
مثلا به همسرتان بگویید: "مامانم برای شب جمعه شام دعوتمان کرد، منم قول 

ندادم گفتم بذارید اول نظر آقامون رو بپرسم، خبرش رو میدم."
 اولا همسرتان احساس مهم بودن و مرد خانواده بودن می کند و احساس خیلی 
خوبی بهش دست می دهد و امکان جواب مثبت دادنش هم بیشتر میشود و دوما 
اینکه اگر یه موقع جایی خواستید نرید )مثلا یکی از فامیل های همسرتان دعوتتان 
کرده( راحت تر میتوانید بگویید که ؛ "با شوهرم مشورت کردم امشب خیلی خسته 
است، گفته ایشالله باشه برای هفته های بعد ..." با اینکار اینجوری کم کم همسرتان 
هم یاد میگیرد که با شما در این موارد مشورت کند و احترامتان در خانواده همسرتان 
بالا می رود. فرض کنید که مادر شوهرتان زنگ میزند به همسرتان و شام دعوتتان 
میکند . جوابی که شوهرتان میدهد این است : "بذارید به خانمم بگم ، جوابش رو 
بهتون میگم"  وقتی که همسرتان جلو خانواده اش به شما احترام بگذارد آنها هم به 

شما احترام بیشتری میگذارند.
حضورتان راکم رنگ کنید 

گاهی خانم باید حضورش کمی کمرنگ بشود.. همیشه بودن و حضور داشتن 
ممکن است باعث دلزدگی و سرد شدن در زندگی شود اما نه همیشه! بلکه در برخی 
موارد. یک  بانو خودش را سرگرم می کند که مدام تلفن دستش نباشد و به محل 
کار شوهرش تماس بگیرد. مرد باید گاهی احساس کند و باخودش بگوید خانمم 
کجاس که زنگ نمیزند... چه شده که دیگر به رفت و امدم گیر نمیدهد... دقیقا 
نکته همینجاس ؛زمانی که شما حضورتان کمرنگ شد و اغلب شنونده بودی و گیر 
دادن ها و پر حرفی ها و زنگ زدن ها مکرر را کمتر کردی مــــــــــردت نگران 
میشود که نکند دوسش نداری... در نتیجه مدام سعی میکند برایتان وقت بذارد..

بهتان نزدیک بشود...
به همسرتان همه چیز را نگویید

مرموز بودن به این معنا است که همه چیز را برای شوهرتان باز نکنید.درست است 
شریک زندگیتان است اما مثلا نگوید وای مامانم اینجوری گفت بهم برخورده..ازش 
توقع نداشتم و فلان...این درسته یک مثال است اما این مسائل به شما و مادرتان ربط 

پیدا می کند و باید بین خودتان حل و فصل بشود و امثالهم ؛پس:

-پر حرفی ممنوع
-تعریف کردن همه اتفاقاتی که در طول روز اتفاق افتاده ممنوع

-تلفن زدن ها
-حساس شدن ها

-چک کردن ها
ممنوع...

ظرافت زنانه تان را حفظ کنید
ظرافت کلامی و رفتاری بزرگترین سیاست است: 

-شمرده شمرده حرف بزنید
-تون صدایتان آرام باشد 

-روى خاطرات بد توقف نکنید
-دورو برت را با چیزهایی که دوست دارید پر کنید

-هیچ فرصتی را برای گفتن دوستت دارم به آنهایی که دوستشان دارید را ازدست ندهید.
ترفندهایی که معجزه می کند 

یکسری از کارها است که انجام دادنش سخت است ولی اگر انجام بشوند واقعاً در 
زندگی معجزه می کنند.این فوت و فن  ساده کلید مهم زندگی است که ما اسمش را 

می گذاریم "محبت با سیاست زنانه ":
1- هرگز در عباراتتان از کلمه من استفاده نکنید حتما بگوید ما.

2- هرگز خودتان را در دعواهای خاله زنکی قوم شوهر گرفتار نکنید، وقت شما 
ارزشمندتر از این حرفاست.

3-یک کار خیلی سخت این است که در مقابل شوهر لجبازی و اصرار نکنید هر 
چند که حق با شما باشد آثارش بعداً مشخص می شود .

4- اگر از دست همسرتان ناراحت هستید تا زمانی که آرام نشدید چیزی نگویید.
بگذارید وقتی آرام شدید با زبان درست و منطقی انتظاراتتان را بیان کنید.

5-درجمع همسرتان را عشق من صدانزنید حتی اگر واقعا عاشق اوهستیدحتما از 
اسم فامیلی یا اضافه کردن آقا به اسم همسر استفاده کنید عاشقانه هایتان را بگذارید 

در محیط امن دو نفره تان ابراز کنید.
6- پیش دیگران طوری وانمود کنید که همسرتان تصمیم گیرنده است و در همه 
چیز با او مشورت می کنید این به مردتان قدرت می دهد و شما را عزیز تر می کند.

7-هنگامی که همسرتان در جمعی صحبت می کند شما اولین نفری باشید که در 
جمع با دقت و کنجکاوی حرفش را دنبال می کنید این کار به او این حس را منتقل 

می کند که شما بیشتر از همه به او بها می دهید و مشوقش هستید.
در پایان مجددا لازم است به این نکته اشاره کنیم که این سیاست ها صرفا جهت 
ارتقای روابط زناشویی است و اگر فرسنگ ها اخلاق و رفتارتان با این موارد ذکر شده 
فاصله دارد آرام آرام پیش روید تا همسرتان گمان نکند که از او درخواستی دارید که 
اینچنین مهربان شدید! شما می توانید تنها با انجام یکسری از کارها از زندگی کردن 

با مرد خود لذت ببرید...

سیاست های زنانه در زندگی زناشویی

مهری رفعتی

شبکه های اجتماعی با ایجاد جذابیت های فراوان در زندگی 
با  باید  اند که  ورود کرده  ناخواسته  و  ما خواسته  اجتماعی 

استفاده از روش های کنترلی به مدیریت آن ها بپردازیم. 
یادتان هست قدیما وقتی به یک مهمانی دعوت می شدیم 
برای باهم بودن چقدر ذوق و شوق داشتیم و از بودن در کنارهم 
آنقدر لذت می بردیم که گذر ساعت ها را در کنار یکدیگر 
احساس نمی کردیم؟ آری درست است امروز شاید از رفتن به 
مهمانی و دور همی ها دوری کنیم به خاطر آنکه خیلی راحت 
با استفاده از فضای مجازی با یکدیگر ارتباط برقرار می کنیم 
و بسیاری از دلایلی که در گذشته برای باهم بودن ها وجود 
داشته البته امروز هم کم و بیش وجود دارد مثل تولد مراسمات 
های  شبکه  و  مجازی  فضای  در  ساده  خیلی   ... و  مختلف 
اجتماعی با تبریک و تسلیت مختصر برگزار می شود. با نگاهی 
گذرا به وضعیت امروزمان به عمق گودال عمیق تأثیرات این 
شبکه ها در زندگی از همه جنبه ها یعنی از زندگی زناشویی 

گرفته تا روابط دوستانه پی خواهیم برد. 
شاید کمتر کسی فکر می کرد که ابداع تفکر شبکه های 
اجتماعی در دنیای اینترنت که در ابتدا با هدف ایجاد همبستگی 
بین اقشار مختلف جامعه، ارتباطات سریع و کم هزینه در هر 
زمان و مکان ایجاد شد، آنقدر زیاد شود که حتی در برخی از 
موارد به عنوان معضلی اجتماعی و فرهنگی برای جامعه باشد 
و بسیاری از کارشناسان این حوزه از همه تلاش خود برای 
کاهش میزان استفاده کاربران شبکه ها دریغ نکنند. این شبکه 
های متشکل از فرد یا افرادی هستند که بعضأ به دلیل برخی از 
وابستگی های مختلف )شغلی، درسی، خانوادگی و...( به یکدیگر 
در کنار هم جمع می شوند و به اقدام به تشکیل گروه می 

نمایند. اولین ایده راه اندازی آن با SixDegrees در اواخر دهه 
1990 میلادی پا به عرصه گذاشت که با مرور زمان و پیشرفت 
تکنولوژی آنقدر گسترده گردید که حتی توانست به زندگی 
روزمره ما نیز ورود کند. در مطلب امروز می خواهیم ابعاد مثبت 
و منقی این شبکه ها را در زندگی اجتماعی مورد بررسی قرار 
دهیم و محرمانه هایی را نیز از آنها مطرح و اصولی در خصوص 
مدیریت این فضا ارائه کنیم که نظر شما را به خواندن ادامه 

مطلب جلب می نماییم.
گسترش ارتباطات اجتماعی زیر سقف شیشه ای 

فضای مجازی
از  بسیاری  نقد  مورد  که  آنطور  اجتماعی  های  شبکه 
کارشناسان قرار می گیرید آنقدرها هم بد نیست چرا که زندگی 
اجتماعی برای تحول و شادابی نیاز به ارتباطات گسترده دارد 
و قرار گرفتن در ریل این ارتباط می توان توسط قطار شبکه 
های اجتماعی صورت پذیرد. مهمترین مزایای این شبکه ها 
ارتباطات گسترده آن هم به صورت سریع و کم هزینه خواهد 
بود به نحوی که شما در هر کجای دنیا که باشید می توانید از 
حال دوستان و آشنایان خود با خبر شوید. یکی دیگر از مزیت 
های این شبکه ها که در دنیای امروز شاهد تعداد فراوانی از آنها 
هستیم در نظر پدید آورندگانشان آزادی و گسترش اطلاعات 
در زمینه های مختلف است اما باید نحوه استفاده از آن به روش 
های مختلف کنترل شود. به دلیل آنکه به تعبیری این شبکه ها 
سقفی ندارند یا اگر هم داشته باشند این سقف شیشه ای است 
هم به راحتی قابل رویت دیگران خواهد بود و هم شکننده از 

این حیث نیازمند مدیریت است.
مراقب بنیان خانواده باشیم تا اجتماع حفظ شود

آزاد  پی جریان  در  ها  این شبکه  گفته شد  که  همانطور 
اطلاعات شکل گرفتند و تعداد آنها به حدی رسید که محرمانه 

های خصوصی و اجتماعی به راحتی و بدون کنترل خاصی در 
اختیار سایر افراد قرار می دهند هر تکنولوژی که پا به عرصه 
می گذارد قطعأ خوب مطلق نخواهد بود و در برخی از مواقع 
مشکلاتی را هم پدید خواهد آورد. یکی از بزرگترین معضلاتی 
که این شبکه ها برای زندگی امروز ما درپی دارند شرطی سازی 
ما برای استفاده مکرر و بی حد و اندازه از آنهاست که این مسئله 
می تواند پدر و مادر را از فرزندان و زن و شوهر را از یکدیگر 
جدا کند. ما امروز با بکدیگر در محیط خانواده کمتر صحبت 
می کنیم و بیشترین زمان را برای در سیر در دنیای مجازی می 
گذاریم، در برخی از مواقع ممکن است فضای نشاط آور این 
شبکه ها ما را ساعت ها مجذوب خود کند به طوری که یادمان 
برود برای درکنارهم بودن آفریده شده ایم. پایمان را به دوستی 
های نامطلوب از نظر عرفی و شرعی باز نماید که این امر برای 
زندگی زناشویی به عنوان بزرگترین معضل محسوب می شود 
و امکان دارد تا جایی پیش برود که بنیان خانوادگی ما را تحت 
الشعاع خود قرار بدهد. در این نوع شبکه ها بعضأ اخلاقیات 
رعایت نمی شود و فرزندان را در مسیر نامناسب اجتماعی قرار 
می دهد و از این موارد گذشته این شبکه ها به بستری برای 
افراد سود جو تبدیل شده تا اقدام به کلاهبرداری ، اخاذی با 

فروش اطلاعات شخصی و... نمایند.
اما شبکه های اجتماعی را منع نکنیم مدیریت کنیم

از کارشناسان حوزه اجتماعی معتقدند که  البته بسیاری 
فضای جامعه امروز برای ترد شبکه های اجتماعی محیا نیست 
و هرکدام که بسته می شود یکی دیگر پا به عرصه می گذارد، 
اما می شود از طریق اقدامات کنترلی و استفاده از مزیت های 
آن در زمینه های آموزش های مختلف ، فرهنگ سازی ایجاد 
فرصت های شغلی فراوان از طریق بازارهای مجازی البته تحت 
نظارت مراجع قانونی مسیر را برای استفاده درست از این شبکه 

ها هموار ساخت. به هر حال این فضا گستره فراوانی دارد که 
می تواند بستر مناسبی برای ایجاد همبستگی بین مردم در 
مسائل مختلف اجتماعی باشد، همانند فرهنگ سازی های 
هوشمندانه برای مدیریت مصرف انرژی، رانندگی صحیح و یا 
حتی کمک های مردمی به منظور استفاده در امور خیریه و... 
باشد و این  مواردی است که باید مورد توجه قرار بگیرد. اما 
والدین را باید آموزش داد تا آنها نیز به فرزندان خود بیاموزند که 
بهترین استفاده را از این فضا ببرند و با فرهنگ سازی مطلوب 
دیگر به سمت کنجکاوی در زندگی شخصی دیگران نروند و 
فایل های آنها را به راحتی منتشر نکنند. البته در اینجا مسئله 
فیلترینگ هوشمند که توسط وزارت ارتباطات مطرح می شود 
می تواند مصادیق مجرمانه این شبکه ها از جمله انتشار فایل 
های خصوصی ، تصاویر خیر اخلاقی و...   را بسیار کاهش دهد 
که در این صورت ما هم اصل موضوع را منع نکرده ایم و هم 

محتوای خیر مطلوب آن را از اجتماع حذف می کنیم.    

محرمانه های شبکه های اجتماعی! 






